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گزارش صبح امروز از وضعیت چاه های آب غیرمجاز در دشت مشهد و 
راهکارهای قهری که تأثیرات بلندمدت و مناسب به همراه ندارند؛

رؤیای پایان یافتن 
چاه های آب غیرمجاز

طرح راهبردی توس در کمیته فنی شورای عالی شهرسازی تصویب نشد

توس در بن بست
 شورای عالی شهرسازی

صبح امروز پای درد و دل هنرمندان نشست؛

هنرمندان فضای
 امن کاری می خواهند

گفتگوی اختصاصی »صبح امروز« با استاد ممتاز علوم سیاسی
دانشگاه آلابامای جنوبی آمریکا

هدف ترامپ
 نابودی کامل برجام است
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آمریـکا  خارجـه  وزارت 
اعـام  پیـش  چنـدی 
متحـده  ایـالات  کـه  کـرد 
تحریمـی  معافیـت   دیگـر 
پروژه هـای اتمـی ایران شـامل 
تغییـر  زمینـه  در  همـکاری 
سـنگین  آب  نیـروگاه  کاربـری 
اراک، تدارک سـوخت هسـته ای 
بـرای رآکتـور تحقیقاتـی تهران 
و انتقـال ضایعـات و زباله هـای 
هسـته ای از ایـران بـه خـارج از 
کشـور را تمدیـد نمی کنـد. طبـق اعـام واشـنگتن، 
ایـن تحریم هـا در دوره زمانـی 60 روزه بـاز خواهـد 
ایـن  در  فعـال  شـرکت های  و  کشـورها  و  گشـت 
پروژه هـا فرصـت خواهنـد داشـت تـا بـه همـکاری 
خـود بـا ایران پایـان دهند. اگـر چه این عـدم تمدید 
در خصـوص نیـروگاه اتمی بوشـهر 30 روز بیشـتر و 
بـه مدت سـه مـاه پابرجـا خواهد بـود. اما واشـنگتن 
بـا هـدف دسـتیابی به چه هـدف و یا اهدافی دسـت 
بـه عـدم تمدیـد معافیـت هـای تحریمی هسـته ای 
ایـران زده اسـت؟ پاسـخ ایـن سـوال موضـوع گفت 
وگـوی دیپلماسـی ایرانـی بـا پروفسـور نـادر انتصار، 
آلابامـای  دانشـگاه  سیاسـی  علـوم  ممتـاز  اسـتاد 

جنوبـی اسـت کـه در ادامـه مـی خوانیـد:  
*مایـک پمپئـو، وزیـر امـور خارجـه آمریکا شـامگاه 
چهارشـنبه27 مـی/ 7 خـرداد در یـک پیـام توئیتری 
نوشـت: امـروز، مـن پایـان معافیـت تحریم هـا بـرای 
در  برجـام  بـا  مرتبـط  پروژه هـای  در[  ]همـکاری 
ایـران را کـه ظـرف 60 روز اجرایـی می شـود، اعلام 
می کنـم. ایـن در حالی اسـت کـه روزنامـه آمریکایی 
واشنگتن پسـت سـاعاتی پیش از موضع پمپئو در توئیترش 
در گزارشـی اعلام کـرده بـود دولت »دونالـد ترامپ«، 
رئیس جمهـور آمریکا درصدد اسـت معافیت هـای صادر 
شـده برای همکاری هـای صلح آمیز هسـته ای بـا ایران 
را تمدیـد نکنـد. البتـه این پایـان ماجرا نیسـت چرا که 
آمریـکا در ادامه، دو تن از دانشـمندان هسـته ای ایران 
را بـه نام هـای مجیـد آقایـی و امجـد سـازگار مورد 
تحریـم قـرار داد. امـا ایـالات متحـده با چه هـدف یا 
اهدافی دسـت بـه عـدم تمدیـد معافیت هـای مربوط 
بـه همکاری هـای صلح آمیز هسـته ای بـا ایـران را زده 

؟ ست ا

همانگونـه کـه آقـای کاظـم غریـب آبـادی، نماینده 
ایـران در آژانـس بیـن المللی انـرژی اتمـی، در نامه 
اقدامـات  نوشـتند؛  آژانـس  بـه مدیـرکل  اخیرشـان 
آمریـکا در ایـن مـورد مغایـر بـا مفـاد مـواد 2 و 3 
اشـاعه،  آژانـس، مـاده 4 معاهـده عـدم  اساسـنامه 
قطعنامـه هـای کنفرانـس عمومـی آژانـس، برجام و 

قطعنامـه 2231 شـورای امنیـت اسـت. یعنـی اقـدام 
آمریـکا قوانیـن بسـیاری را نادیـده گرفتـه و زیـر پـا 
گذاشـته اسـت. البتـه ایـن کار دولـت حاکـم آمریکا 
را نبایـد در چهـار چـوب قوانیـن بیـن الملـل تحلیل 
کـرد چـون زیـر پـا گذاشـتن تعهـدات بیـن المللـی 
بـرای شـخصی ماننـد مایـک پمپئـو عـادی شـده 
اسـت. بـرای پومپئـو و همفکران او آنچه مهم اسـت 
قلـدری و قانـون جنگل اسـت نـه احترام بـه قوانین 
بیـن الملـل. هـدف اصلـی ترامـپ و پومپئـو نابودی 
کامـل برجـام اسـت و نادیـده گرفتـن معافیت هـای 
صـادر شـده بـرای همکاری های صلح آمیز هسـته ای 
بـا ایـران قدمـی در ایـن راه اسـت. آنها مـی خواهند 
کـه اگر یـک دموکرات رئیـس جمهور آینـده آمریکا 
شـود، بـدن مرده برجـام را تحویل بگیـرد و اگر حتی 
او مایـل باشـد که بـه برجـام برگردد، دیگـر برجامی 
وجـود نخواهـد داشـت کـه آمریـکا بخواهـد بـه آن 

برگردد.    
*ذیل اظهار تاسـف سـه کشور آلمان، فرانسـه و انگلیس 
بـه همـراه جـوزف بـورل، مسـئول سیاسـت خارجـی 
اتحادیه اروپا در بیانیه  ای مشـترک دربـاره تصمیم دولت 
آمریـکا برای عـدم تمدیـد معافیت های هسـته ای ایران 
و نیـز محکوم کـردن ایـن اقـدام از جانـب کرملین در 
سـایه مواضـع ماریـا زاخـاروا، سـخنگوی وزارت امور 
خارجه روسـیه و همچنیـن »جائو لی جیان«، سـخنگوی 
دسـتگاه سیاسـت خارجی چین کـه صراحتا عنـوان کرد 
کـه بـه نظـر مـی رسـد لغـو معافیت هـای توافق نامه 
هسـته ای ایـران از سـوی آمریکا بـه رونـد بین المللی 
منع گسـترش سـلاح های هسـته ای و تلاش هـای جامعه 
بین المللـی برای دفـاع از برجام آسـیب رسـانده و این 
اقـدام نشـانگر یک جانبه گرایـی و هژمونی این کشـور 

اسـت. آیـا در سـایه مجموعه مواضـع مقامـات اعضای 
1+4 مـی تـوان ایـن گونـه اسـتنباط کرد کـه برخی 
کشـورها ماننـد چین، روسـیه و انگلسـتان که در سـایه 
همیـن معافیـت های هسـته ای بـا ایران همـکاری های 
خـود را در مقولـه صنعت هسـته ای با تهـران ادامه داده 
انـد، حاضـر بـه نایدیده گرفتـن ایـن اقـدام آمریکا و 
ادامـه فعالیت های مشـترک خود بـا ایران پـس از پایان 
یافتن ایـن معافیت هـا در 60 روز آینده باشـند؟ از نگاه 
شـما آیا صـرف اظهار تاسـف و محکوم کردن ایـن اقدام 
از جانـب اروپایی ها، چین و روسـیه ترسـیم کننده آینده 

تعامـلات هسـته ای آنان بـا ایران خواهـد بود؟  
کشـورهای باقـی مانـده در برجـام در بیانـه صـادر 
کـردن و ابـراز تأسـف کـردن مهـارت خوبـی دارند، 
چـون بیانـه صـادر کـردن و حـرف زدن بـرای آنهـا 
خرجـی نـدارد. اگـر ایـن کشـورها بـه طـور جـدی 
آمریـکا  قانـون شـکنیهای  و  تازیهـا  یکـه  مخالـف 
هسـتند، بایـد در عمـل کار کننـد و نه فقط بـه بیانه 
صـادر کـردن بسـنده کننـد. اعضـای 1+4 تـا کنون 
یـا نتوانسـته انـد و یـا نخواسـته انـد جلـوی آمریـکا 
بایسـتند. ایـن نـوع رفتـار  یـک دلیـل خیلـی سـاده 
ای دارد. ایـن کشـورها روابـط خـود بـا آمریـکا را 
بسـیار مهمتـر از روابـط خـود بـا ایـران مـی دانند و 
حجـم رابطـه تجـاری این کشـورها بـا آمریـکا قابل 

مقایسـه بـا ایـران نیسـت. حتـی در مـورد چیـن و 
روسـیه هـم مـا نبایـد انتظار داشـته باشـیم کـه این 
دو کشـور رابطـه خـود بـا آمریـکا را فـدای رابطـه با 
ایـران بکننـد و ما نباید شـعارها و اعامیـه های آنها 
را بـا عملکردشـان اشـتباه بگیریـم. بـه عنـوان مثال 
نـه چیـن و نـه روسـیه هیـچ یـک از قعطنامـه های 
شـورای امنیـت را کـه در این سـالهای اخیـر بر ضد 
ایـران تصویـب شـده بـود وتـو نکردنـد و بـا آمریکا 
همـکاری کردنـد بـرای اینکـه منافع خودشـان را در 

همـکاری بـا آمریـکا دیدند.  
*دونالـد ترامـپ با شـرایط نامسـاعد کنونـی داخلی 
قطعـا به بـرگ برنـده هایـی مانند مذاکـره بـا ایران 
بیـش از پیش نیازمند اسـت. چـرا در این شـرایط، هم با 
تـلاش بـرای تمدید تحریم های تسـلیحاتی و هـم با عدم 
تمدیـد معافیت های تحریمـی همکاری هـای صلح آمیز 
هسـته ای با ایـران، شـرایط را به یک نقطه بی بازگشـت 
می رسـاند؟ کمـا این کـه برایان هـوک، نماینـده ویژه 
وزارت خارجـه آمریـکا در امـور ایـران در مصاحبـه 9 
می/ 20 اردیبهشـت با CNN با اشـاره به اظهـارات برخی 
نامزدهای دموکـرات در انتخابات ریاسـت جمهوری برای 
بازگشـت به برجام، مدعی شـد کـه تا انتخابـات آمریکا 
چیـز زیـادی از این توافق باقـی نخواهد ماند که کسـی 

مانند جـو بایـدن بخواهد بـه آن بازگردد؟

بلـه اگـر ترامـپ بتوانـد ایـران را مجبـور بـه مذاکره 
کنـد و بـه خصـوص اگـر بتوانـد ایـران را مجبـور به 
تسـلیم در مقابـل اکثر خواسـته هـای آمریـکا بکند، 
بـه برگ برنده ای برای دوباره انتخاب شـدن دسـت 
خواهـد یافـت. ولـی اگـر ترامپ بـه انجـام مذاکره با 
ایـران موفـق نشـود، همانطـور کـه در جواب سـؤال 
اول شـما گفتـم و برایان هوک هـم در مصاحبه اش 
صراحتـا اذعـان کـرد، هـدف آمریـکا نابـودی کامل 
برجـام و غیـر ممکـن کـردنِ برگشـت به آن توسـط 
شـخصی مثـل جـو بایـدن خواهـد بـود. بـه طـور 
خاصـه هـدف ترامـپ نابودی کامـل برجام اسـت، 
چـه ایـن کار از طریـق مذاکره امکان پذیر باشـد چه 
از طریـق فشـار و قانون شـکنی. باید به یـاد بیاوریم 
کـه یکـی از اهـداف ترامپ نابـودی برجام بـود. او از 
نابـودی برجـام به عنـوان بـرگ برنـده ای در دوباره 
انتخـاب شـدن خـود اسـتفاده خواهـد کرد و خـود را 
بـه عنـوان مـردی که کـه به حرفـش عمل کـرد به 

طرفدارانـش نشـان خواهد داد.    
*تـا چـه انـدازه امـکان پیچیده تـر شـدن و بغرنج تر 
شـدن ابعاد پرونده هسـته ای ایران وجـود دارد. چرا که 
برخـی معتقدند بـا عدم تمدیـد معافیت هـای تحریمی 
همکاری هـای صلح آمیـز هسـته ای بـا ایـران و بـه تبع 
آن امـکان قطـع و یا کاهش چشـمگیر تـداوم همکاری 

برخـی کشـورها به خصـوص چینـی هـا و روس ها در 
زمینـه فعالیت های صلـح آمیز هسـته ای با ایـران، این 
احتمـال وجـود دارد کـه تهـران بـه سـمت اقدامـات 
رادیـکال تـری ماننـد افزایش سـطح غنی سـازی بنا به 
رفـع نیـاز صنعت هسـته ای خود کشـیده شـود کما این 
که بهـروز کمالوندی، سـخنگوی سـازمان انـرژی اتمی 
دربـاره کـم و کیـف همـکاری های هسـته ای ایـران با 
کشـورهای باقـی مانـده در برجـام بعد از عـدم تمدید 
معافیـت های هسـته ای صراحتا عنوان داشـته اسـت که 
سـوخت هسـته ای ایران در روسـیه بدون هیچ مشـکلی 
هـر وقـت نیاز باشـد به کشـور می آیـد و اگر سـوخت 
موجـود تمام شـود، تهـران قادر اسـت در آینـده بدون 
نیـاز بـه کمـک هیـچ کشـوری آن را تولید کنـد. البته 
ایـن گـزاره احتمالـی زمانـی تقویـت مـی شـود که 
جـوزپ بورل، مسـئول سیاسـت خارجی اتحادیـه اروپا، 
ضمن محکـوم کردن عـدم تمدید معافیت های هسـته ای 
برای کشـورهای باقی مانـده در برجام بـرای همکاری با 
ایـران، عنوان داشـت کـه اقـدام آمریکا مبنـی بر لغو 
ایـن معافیت هـا، بازرسـی فعالیت های اتمـی جمهوری 
اسـلامی ایران را دشـوارتر می کند؛ آیا ایـن یک موضع 
تلویحـی در خصـوص امـکان گرایـش تهران به سـمت 
انجـام اقدامـات رادیکال و انتحـاری در حـوزه فعالیت 
هـای هسـته ای پس از پایـان این معافیت هـای تحریمی 
نیسـت؟ آیا امکان دارد بعد از پایان ایـن 60 روز موعود، 
تهـران خود راسـا بدون دخالـت دادن دیگر کشـورهای 
همراه، بـرای نشـان دادن واکنش لازم نسـبت به تصمیم 
آمریـکا برای پایـان دادن به سـه معافیت در بـر گیرنده 
سـه پروژه  مهم هسـته ای تحت برجـام در کشـور، یعنی 
پـروژه بازطراحـی نیـروگاه هسـته ای اراک و تبدیل آن 
از رآکتـور آب سـنگین بـه رآکتـور آب سـبک، تدارک 
سـوخت هسـته ای برای رآکتور تحقیقاتی تهـران و انتقال 
ضایعـات و زباله هـای هسـته ای از ایـران بـه خـارج از 
کشـور وارد عمـل شـود. اگر چه عـدم تمدیـد معافیت 

های هسـته ای بـرای نیروگاه بوشـهر 90 روزه اسـت؟
ایـران  العمـل  عکـس  کـه  بگویـم  نمیتوانـم  مـن 
در کوتـاه مـدت و دراز مـدت چـه خواهـد بـود. تـا 
قانـون شـکنی  مقابـل  ایـران محتاطانـه در  امـروز 
هـای آمریـکا و رفتـار بسـیار ضعیـف اعضـای 4+1 
عمـل کـرده اسـت. آنچـه بـرای مقامات سـطح بالا 
در ایـران بایـد مهـم باشـد حفـظ منافـع ملی کشـور 
اسـت. اگـر تصمیـم گیرنـدگان در ایـران بـه ایـن 
نتیجـه برسـند که مانـدن در برجام و یـا حتی ماندن 
در پیمان عدم اشـاعه هسـته ای )NPT( در شـرایطی 
کـه ایـران از اسـتفاده قانونـی از ایـن معاهـده هـا 
ممنـوع شـده اسـت منافـع کشـور را بـه خطـر مـی 
انـدازد، بایـد تصمیـم قاطعـی بگیـرد و بلـوف نزنـد. 
یکـی از بدتریـن کارها در سیاسـت بیـن الملل بلوف 

زدن تـو خالـی اسـت.     

گفتگوی اختصاصی »صبح امروز« با استاد ممتاز علوم سیاسی دانشگاه آلابامای جنوبی آمریکا

هدف ترامپ نابودی کامل برجام است
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تایید یا عدم تایید اعتبار نامه تاجگردون

اولین آزمون مجلس یازدهم 
نماینده  تاجگــردون،  غلامرضــا 
گچســاران در مجلس دهم که 
به ســختی توانســته بود تایید 
صلاحیت خود را جهت شــرکت 
در انتخابات دور یازدهم از شورای 
نهگبان بگیرد، پس از صرف هزینه 
های بسیار و تبلیغات لاکچری که 
نــام او را برای مدت ها ســر زبان 
ها انداخته بود در نهایت توانســت 
رای کافی برای حضور در مجلس 
یازدهم را به دست آورد. اما حالا او 
برای تایید اعتبار نامه اش به ســد اصولگرایان برخورد 
کرده است. تاجگردون در افکار عمومی مخالفان زیادی 
دارد. درست است که نماینده ای اصلاح طلب محسوب 
می شود، اما عملا بدنه اصلاح طلبان با او مشکل دارند. 
روز سه شنبه گذشته اعتبارنامه تاجگردون در شعبه 12 
مجلــس یازدهم با 9 رای موافــق و 7 رای مخالف به 
تصویب رســید. ظاهرا در جلسه سه شنبه محمد باقر 
قالیباف رئیس مجلس و از اعضای شعبه 12 به همراه 
یک نماینده دیگــر در رای گیری غایب بودند. با تایید 
اعتبارنامه در شــعبه انتظار می رفت مجلس نیز آن را 
تصویب کند، اما روز چهارشنبه در صحن علنی مجلس 
پس از قرائت گزارش شــعبه 12 علیرضــا زاکانی در 
تذکری آیین نامه ای خواستار رای گیری مجلس درباره 
اعتبارنامه شد. زاکانی گفت: »براساس اصل 93 قانون 
اساسی، مجلس بدون شــورای نگهبان اعتبار قانونی 
ندارد، مگر در تصویب اعتبارنامــه نمایندگان. در این 

اصل به لفظ مجلس و تصویب اشاره شده است.«
او افزود: »کلمه مجلس در این اصل به معنای اظهارنظر 
دو ســوم نمایندگان بوده و رای فــرد فرد نمایندگان 
موضوعیت دارد.« به گفتــه نماینده قم »در اصل 85 
قانون اساســی آمده است که سمت نمایندگی مگر در 
موارد خاص قائم به شخص نیست، بنابراین نمایندگان 

نمی توانند وظایف خود را به شعب واگذار کنند.«
پس از ایــن تذکر زاکانی، محمدباقــر قالیباف رئیس 
مجلس، اخطار او را وارد دانست و گفت: »از آنجایی که 
سمت نمایندگی قابل واگذاری نیست، اخطار اصل 85 

شما را وارد دانسته و آن را به رای می گذارم.«
این در حالی اســت که روز قبل علیرضا سلیمی عضو 
هیات رئیســه مجلس گفته بود »طبق تصمیم هیات 
رئیسه، اعتبارنامه های سه منتخب باقی مانده )منتخبین 
فریدن، گچساران و صومعه سرا( در جلسه علنی مجلس 

به رای گذاشته نمی شود و فقط قرائت خواهد شد.«
لذا تصمیم قالیباف با اعتراض تاجگردون روبه رو شد. او 

خطاب به رئیس مجلس گفت »انتظار داشــتم که قبل 
از رای گیری عنایتی داشته باشید، اما اراده شما به رأای 
گذاشتن اخطار بود که این موضوع برخلاف اظهارنظر 
سخنگوی هیات رئیسه بوده است، اما تا امروز توکل به 

خدا کردم و حرفی نزدم.«
نماینده گچساران با بیان اینکه » تاجگردون مظلومانه 
در مجلس بود«، افزود: »من داعیه بر ماندن و اصراری 
بر آن ندارم و کیفم را برمی دارم و از مجلس می روم، اما 

شما هستید که در درگاه قیامت و آخرت قرار دارید.«
رئیس مجلس هم در پاسخ به تاجگردون گفت: »من و 
هیات رئیسه قسم یاد کرده ایم. ضمن اینکه از شما هم 
می خواهم آئین نامه و قانون اساسی را رعایت کنید. » او 
خطاب به تاجگردون افزود: »شما وظیفه دارید قانون و 

آئین نامه را رعایت کنید.«
پس از آن رای گیری در صحن علنی مجلس انجام شد 
و 160 نماینــده رای به ارجاع اعتبارنامه تاجگردون به 

کمیسیون تحقیق دادند.
ماجرای تاجگردون پیش از برگزاری انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی داغ شــد. زمانیکه در شبکه های 
اجتماعی او را متهم بــه »رانتخواری«، »باند بازی« و 
»فامیل بازی« کردند. ادعا های زیادی علیه این نماینده 
مجلس مطرح شــد. بسیاری تصور می کردند او توسط 
شــورای نگهبان رد صلاحیت می شود. اتفاقی که ابتدا 
رخ داد اما با اعتراض تاجگردون شــورای نگهبان رای 
خود را تغییر داد و او را تایید صلاحیت کرد. تاجگردون 

در زمان تبلیغات انتخاباتی با تشــکیل کمپینی بزرگ 
و ریخت و پاش های عجیب و غریب خبرســاز شــد و 
موج منفی گســترده ای علیه او ایجاد گردید، اما همه 
این ها باعث نشد که مردم گچساران به او رای ندهند. 
او نزدیــک به 40 هزار رای کســب کرد که البته رای 
زیادی نبود، اما برای ســومین پیــروزی تاجگردون در 
انتخابــات مجلس کافی بود. حالا بحــث تایید اعتبار 
نامه تاجگردون از ســوی اصولگرایان مطرح شده بود. 
چهره های شاخص این جریان از جمله علیرضا زاکانی 
نماینده قم به همراه چند نماینده مشهور تهران تلاش 
خود را برای رد اعتبارنامه منتخب گچساران آغاز کردند. 
اعتراض آنها بــه اعتبارنامه به همان گزارش تخلفات، 

»رانتخواری«، »فامیل بازی« و ... باز می گشت. 
اعتبار نامه ابتدا در شــعبه بررسی شد و به همراه اعتبار 
نامه دو نماینده دیگر رد شد. پس از آن اسناد اعتراض 
به اعتبارنامه ها به شورای نگهبان ارسال گردید. پس از 
گذشت چند روز شورا نظر خود را به مجلس داد، شعبه 
12 دوباره اعتبارنامه جنجالی تاجگردون را در جلسه ای 
چند ســاعته بررســی کرد و نهایتا آن را تایید کرد. اما 
همانطور که گفته شــد در صحــن علنی رای کافی را 
نگرفت.اما اعتبارنامه دو نماینده دیگر مورد تایید شعبه 
و نمایندگان قرار گرفــت. تاجگردون در افکار عمومی 
مخالفان زیادی دارد. باوجود این که نماینده ای اصلاح 
طلب محسوب می شود،  اما عملا بدنه اصلاح طلبان با 
او مشــکل دارند و این اصلاح طلبان بودند که اسنادی 
علیه او منتشر کردند. اصولگرایان هم انگیزه هایی برای 
رسوا کردنش دارند به همین دلیل منتخبان اصولگرای 
مجلس، هفته هاست که از رد اعتبارنامه تاجگردون در 
مجلس سخن می گویند. در واقع فضایی ایجاد شد که 
تایید اعتبار نامه این نماینــده به اولین آزمون مجلس 
اصولگرای یازدهم بدل گردید. مجلســی که منتخبان 
آن مدام شعار مبارزه با فساد و عدالت محوری می دهند. 
در نتیجه انتظاری در افکار عمومی شکل گرفته است 
که اعتبارنامه تاجگردون رد شــود. افــکار عمومی از 
نمایندگان می خواهنــد به وعده خود عمل نمایند. این 
فضای ســنگین موجب شــد پس از تایید اعتبار نامه 
تاجگردون در شعبه واکنش های منفی زیادی برانگیخته 
شــود. کاربران زیادی از این سخن گفتند که مجلس 
جدید هم فقط شــعار می دهد و راه دیگری را می رود. 
برخی حتی مجلس جدید را هم متهم به فســاد کردند. 
یکی از فعالان رســانه ای اصولگرا در این باره نوشت: 
»مجلس نشان داد فســاد سیستماتیک است. سیستم 
نمی خواهــد خودش را اصلاح کنــد، اما برای نمایش 

ترمیم و اصلاح بازی می کند.«

کاربران زیادی توئیت کردنــد که این مجلس مدعی 
شفافیت آرا است پس در گام اول اعلام کنند موافقان و 
مخالفان اعتبارنامه تاجگردون در شعبه 12 چه کسانی 
بودند. فردی در این باره نوشــت »حالا که اعتبارنامه 
تاجگردون تایید شد. کاش شــفافیت آرا بود تا بدانیم 
آن 9 نفر موافق و 7 نفر مخالف چه کسانی هستند؟ »

یا یک کاربــر اصولگرا توئیت کرده اســت: »از برادر 
بزرگوار آقای موسوی لارگانی رئیس محترم شعبه 12 
و منتخب فراکسیون نیرو های انقلاب در هیات رئیسه 
مجلس خواهشمندم رای خود به اعتبارنامه تاجگردون 

را شفاف کنند.«
نهایتا به نظر می رســد ارجاع اعتبارنامه تاجگردون به 
کمیســیون تحقیق نتیجه فشار سنگین افکار عمومی 
بود. اما در شــبکه های اجتماعی همچنان سوال هایی 
مطرح اســت از جمله اینکه قالیباف در جلسه روز سه 
شنبه شــعبه 12 غایب بوده است، آیا او می خواسته در 
این ماجــرا مقابل تاجگردون و یا افــکار عمومی قرار 

نگیرد؟
پیشــتر محســن پیرهادی از نماینــدگان نزدیک به 
قالیباف در این باره توئیت کرده بود: »پیرامون بررسی 
اعتبارنامه هــا و نظــرات مختلف نماینــدگان، با دکتر 
قالیباف صحبت کردم. ایشــان ضمن تاکید بر دقت در 
روند رســیدگی به اعتبارنامه ها طبق آیین نامه داخلی، 

اعــلام کردند اکثریت انقلابــی مجلس، هر نظری در 
این باره داشته باشند، نظر ایشان هم همان است.«

همین توئیت هم نشــان می دهد قالیباف نمی خواسته 
نظر شــخصی خود را در شــعبه اعلام کند. حالا باید 
منتظر ماند و دید نظر کمیسیون تحقیق چیست؟ رئیس 
مجلس در این باره به تاجگردون توضیح داد: »پرونده 
شما به کمیسیون تحقیق می رود و 15 روز وقت است و 
شما می توانید نظرت خود را به آن ها بگویید؛ کمیسیون 
تحقیق یا اعتبارنامه شما را تایید می کند و یا رد، اما اگر 
این اعتبارنامه رد شــد موضوع مجددا به صحن می آید 
و شما در صحن وقت دارید اظهارنظر کنید سخنگوی 

شعبه هم می تواند اظهار نظر کند.«
علی اصغر خانی رئیس کمیسیون تحقیق مجلس هم 
در مورد این  که اگر این کمیسیون اعتبارنامه تاجگردون 
را تاییــد کند، چه اتفاقی خواهــد افتاد؟ گفت: »در هر 
صورت گزارش کمیسیون تحقیق چه درباره تایید و چه 
درباره رد اعتبارنامه آقای تاج گردون به صحن مجلس 
شورای اسلامی ارائه خواهد شد، گزارشی تخصصی که 
می تواند کمک کننده باشــد. در هر دو صورت هم باید 
نمایندگان رای خود را درباره گزارش کمیسیون تحقیق 
اعــلام کنند یعنی چه در صورت تایید و چه در صورت 
رد اعتبارنامه در این کمیســیون تصمیم گیری نهایی با 

صحن مجلس و نمایندگان خواهد بود.«

البتــه این ماجرا پیچیدگی و جزئیــات زیادی دارد که 
در روال کار روشــن می شود. به هر ترتیب تاجگردون 
شــرایط دشــواری برای ماندن در مجلس دارد. او باید 
کمیسیون تحقیق و نمایندگان مجلس را قانع کند، که 
با رای روز چهارشنبه به نظر می رسد کار بسیار دشواری 
است. به نظر نمی رســد افکار عمومی به راحتی اجازه 
دهد مجلس اعتبارنامه منتخب گچساران را تائید کند. 
در همین رابطه عباس عبدی در یادداشــتی نوشــت؛ 
اعتبار نامه آقای تاجگردون هم استخوان بدی در گلوی 
اصولگرایان شده است. نه می توانند قورتش دهند و نه 
بالا بیاورندش. درباره آنچه که علیه او می گویند اطلاع 
دقیقی ندارم. مســئله من هم نبوده. و برایم هم مهم 
نیســت که رای بیاورد یا نیــاورد. در جامعه ای که در 
بالاترین ســطح دستگاه قضایی آن سال های متمادی 
وضعیتی بوده که گوشه ای از آن را در دادگاه اکبر طبری 
دیدیم، پرداختن به این که فلان نماینده کسی را برای 
شــغل معرفی کرده نوعی شوخی و اتلاف وقت است. 
با این وجود پیشــنهاد می کنم جمله عیســی مسیح را 
هنگامی که دید بدکاره ای را می خواهند سنگسار کنند 
در ابتدای رای گیری برای هر کســی که اعتبارنامه اش 

مورد اعتراض است تکرار کنند.
»نخستین سنگ را کسی پرتاب کند که خود شرمسار 

گناهی نباشد.« 

تاجگردون در افکار عمومی 
مخالفان زیادی دارد. با وجود این 
که نماینده ای اصلاح طلب محسوب 
می شود، اما عملا بدنه اصلاح طلبان 
با او مشکل دارند و این اصلاح طلبان 
بودند که اسنادی علیه او منتشر 
کردند. اصولگرایان هم انگیزه هایی 
برای رسوا کردنش دارند. به همین 
دلیل منتخبان اصولگرای مجلس 
هفته هاست که از رد اعتبارنامه 
تاجگردون در مجلس سخن 
می گویند. در واقع فضایی ایجاد 
شد که تایید اعتبار نامه این نماینده 
به اولین آزمون مجلس اصولگرای 
یازدهم بدل گردید. مجلسی که 
منتخبان آن مدام شعار مبارزه با 
فساد و عدالت محوری می دهند

ال
اقب

لا 
مه

گار
برن
خ

هدف ترامپ نابودی کامل 
برجام است. چه این کار از طریق 
مذاکره امکان پذیر باشد چه از 
طریق فشار و قانون شکنی. باید 
به یاد بیاوریم که یکی از اهداف 
ترامپ نابودی برجام بود. او از 
نابودی برجام به عنوان برگ 
برنده ای در دوباره انتخاب 
شدن خود استفاده خواهد کرد و 
خود را به عنوان مردی که که به 
حرفش عمل کرد به طرفدارانش 
نشان خواهد داد
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تأکید رئیس جمهور بر لزوم اجرای طرح های 
ساماندهی و کنترل قیمت مسکن  

رئیس جمهور با اشــاره اهمیت و ضرورت بررســی علل و عوامل گرانی مسکن و 
راه حل های برون رفت از این وضعیت بر اهتمام هرچه بیشــتر برای تسریع در روند 

اقدامات و فعالیت ها برای به ثمر رسیدن این موضوع تأکید کرد.
به گزارش صبح امروز و به نقل از ایسنا حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در 
گفت وگو با مهندس محمد اســلامی وزیر راه و شهرسازی از وی خواست تا طرح ها 
و دســتورالعمل های لازم برای حل معضل و کنترل قیمت مسکن را برای بررسی، 

تصویب و تسریع در اجرا به جلسه روز یکشنبه ستاد اقتصادی دولت ارائه کند.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: شایسته نیست که مردم در این شرایط دچار معضل 
مسکن و افزایش قیمت آن باشند و دولت مصمم است که با برنامه ریزی این مشکل 

را به سرعت حل و فصل شود.
روحانی با اشاره بر ضروت تلاش برای تسریع در تکمیل و بهره برداری از طرح ها و 
پروژه هایی که در رفت وآمد مردم و افزایش حمل و نقل کالا و بار در کشــور تحول 
ایجاد می کند، اظهار داشــت: باید تلاش کنیم تا در ســال جهــش تولید همچون 
سال های گذشته شاهد تحول در توسعه حمل ونقل ریلی و جاده ای در کشور باشیم. 
درواقع باید به گونه ای برنامه ریزی شــود تا تخلیه بار در پایانه ها تســریع شده و با 
همکاری گمرک کالاهای اساســی به ســرعت در اختیار مردم قرار بگیرد تا مردم 

نسبت به تأمین این کالاها دغدغه و نگرانی نداشته باشند.

ساخت مسکن در حاشیه شهر مشهد را آغاز می کنیم

1150 واحد مسکونی سهم خانواده های 
دارای معلول در استان

به گزارش صبح امروز و به نقل از روابط عمومی اســتانداری خراسان رضوی رئیس 
بنیاد مســتضعفان گفت: از آنجا که رهبر معظم انقلاب بر حاشــیه شــهر مشــهد 
حساســیت دارند و همه مسئولان اســتان نیز در این خصوص همدل هستند، بنیاد 
مســتضعفان نیز برای ساخت مسکن در این مناطق که استاندار آن را مطرح کردند 

اعلام آمادگی کرد تا مشارکت کند.
سید پرویز فتاح در حاشیه دیدار با علیرضا رزم حسینی، استاندار خراسان رضوی اظهار 
کرد: با گذشت چند سال از اجرای الگوی اقتصاد مقاومتی قلعه گنج به دستاوردهایی 
از آن رسیده ایم؛ بنابراین قصد داریم این الگو را در 15 نقطه کشور توسعه بدهیم که 

تا سال آینده به 31 نقطه خواهد رسید.
وی افزود: در استان خراســان رضوی نیز با نظر مسئولان استان یکی از مناطق را 
انتخاب خواهیم کرد، البته بنیاد جای دولت را نمی گیرد، بلکه در کنار دولت و مکمل 
آن خواهد بود. از آنجا که رهبر معظم انقلاب بر حاشیه شهر مشهد حساسیت دارند 
و همه مسئولان اســتان نیز در این خصوص همدل هستند، بنیاد مستضعفان برای 
ســاخت مسکن در این مناطق که اســتاندار آن را مطرح کردند اعلام آمادگی کرده 
تا مشــارکت لازم در این زمینه را داشته باشــد، البته این طرح باید از نظر اضلاع، 

زمان بندی و میزان آورده معلوم مشخص باشد.
پروژه سنگان به محض بهره برداری وارد بازار سرمایه می شود

رئیس بنیاد مستضعفان بیان کرد: 22 درصد شرکت کشاورزی و دام پروری بینالود در 
خراسان رضوی نیز وارد بازار بورس شده و برنامه ما این است که باقی این شرکت 

نیز وارد بورس شود. 
بنای ما این است که در بنیاد به نفع مردم و ساختار اداری کشور تعامل و تصمیم گیری 
صورت بگیرد و در این زمینه توصیه جدی به بخش املاک مان در استان ها داریم.
فتاح افزود: یکی از این پیشــنهادات ما به مسئولان استان خراسان رضوی، احداث 
مســکن برای محرومان در حاشیه مشهد است که قرار است موضوع بررسی شود تا 
مشــخص گردد که سهم بنیاد در این کار چقدر خواهد بود و این طرح در قالب یک 
توافقنامه به مرحله اجرا درآید. پیشــنهاد دیگــر ما به آقای علم الهدی بوده مبنی بر 

اینکه محرومانی که به مشهد می آیند از خدمات رایگان بهره مند شوند. 
وی بــا بیان اینکه »پیش از این شــهرداری ها تعدادی زمین در اختیار مســئولان 
اســتان ها قرار داده بودند تا برای محرومان زائرســرا ساخته شود، اما نتوانستند این 
برنامه را به پایان برســانند. پیشــنهاد من این اســت که این پروژه ها در برخی از 
اســتان هایی که توانایی به اتمام رساندن آن را ندارند به بنیاد واگذار شود تا پس از 

تکمیل پروژه کمیته امداد آن را مدیریت کند.
رئیس بنیاد مستضعفان با اشــاره به سرمایه گذاری بنیاد در حوزه معادن و فولاد در 
ســنگان خواف ادامه داد: ما در حال سرمایه گذاری در کارخانه تولید کنسانتره آهن 
در سنگان هســتیم که مجوز آن شامل معدن و کنسانتره فولاد است. این پروژه تا 
به امروز 72 درصد پیشــرفت داشته و اگر براساس آمارها این پیشرفت به 92 درصد 
برســد قابل افتتاح خواهد بود. امروز اعلام می کنیم این پروژه با سرمایه گذاری 500 
میلیارد تومانی تا انتهای ســال به نتیجه می رســد. مجموع سرمایه گذاری بنیاد در 
این پروژه 2000 میلیارد تومان اســت که تکمیل و توســعه آن را نیز در دستور کار 

خود داریم.
رئیس بنیاد مستضعفان بیان کرد: در مشهد پروژه هایی در دستور کار است که یکی 
از آن پروژه فیروزه شــرق است. این پروژه پیشرفت بالایی دارد که امیدواریم آن را 
نیمه دوم امســال افتتاح کنیم. در حال حاضر پیشرفت این پروژه بیش از 80 درصد 
بوده و ســرمایه گذاری آن بیش از 400 میلیارد تومان اســت که با پیش فروش و 
فروش بازخواهد گشــت. به طور کلی بنیاد مستضعفان در مشهد پروژه نیمه تمام تا 

پایان سال 1400 نباید داشته باشد.
واگذاری 1100 فقره اسناد املاک به مردم در سال جاری

فتــاح تصریح کــرد: اقدامات ما در حوزه بنیاد علــوی در رابطه با محرومیت زدایی 
جریان دارد. در رابطه با اســناد علوی و املاکی که به مردم مسترد می شود، تا سال 
گذشته 3800 فقره از این املاک و اسناد تحویل داده شده همچنین در سال جاری 
تعداد واگذاری ها 1100 فقره است که تذکر داده ایم تا این فرایند توسعه یابد. گفتنی 
اســت مبلغی که بابت این اســناد و املاک از مردم، دریافت می شود، خیلی اندک و 

تقریبا رایگان است.
1150 واحد مسکونی سهم خانواده های دارای معلول در استان

وی با بیان اینکه »در زمینه صاحب مسکن شدن معلولان و خانواده هایی که دارای 
دو معلول یا بیشــتر هستند اقدامات خوبی در اســتان صورت گرفته« گفت: در این 
زمینه حداقل 20 میلیارد تومان در اســتان هزینه شده است. درواقع نباید در استان 
خانواده ای که دارای دو معلول یا بیشــتر اســت بدون خانه باشد.1150 واحد برای 
خانواده های دارای 2 معلول و بیشتر سهم این استان است که نیمی از آن شهری و 
نیمی دیگر روستایی است. آنچه تا الان واگذار شده، بیش از 800 واحد بوده و 350 
مورد باقی مانده است. گفتنی است املاک تجاری بنیاد در سطح خراسان رضوی و 
ایران شــامل سه ماه بخشودگی اجاره بها قرار گرفته است. همچنین 35 ملک ما در 

سطح خراسان رضوی برای فروش در مزایده قرار دارد.
فتاح خاطرنشان کرد: به دلیل شیوع کرونا 30 میلیارد تومان ارزاق به استان خراسان 
رضوی اختصاص داده شــده که به دلیل ارســال نامه و تقاضــای آقای علم الهدی 
 و هماهنگی با مدیریت اســتان 5 میلیارد تومان آن برای حاشــیه شــهر پرداخت 

شد. 

خبر

پایین ترین نرخ بیکاری در خراسان رضوی پس از انقلاب تا امروز
استاندار گفت: خراســان رضوی پایین ترین نرخ بیکاری 
پس از انقلاب را در کشور دارد.به گزارش صبح امروز و به 
نقل از ایلنا علیرضا رزم حسینی در مراسم افتتاح بزرگترین 
کارخانه تولید کنسانتره شرق کشــور از 15 هزار میلیارد 
تومان پروژه آماده بهره برداری در کشور یاد کرد و گفت: 

امروز معادل حجم 5800 میلیــارد تومان از این پروژه ها 
در خراســان رضوی افتتاح می شــود.وی با اشاره به یک 
میلیارد و 400 میلیون دلار حجم صادرات در استان افزود: 
نرخ بیکاری در اســتان به 8.3 رســیده است و نرخ تورم 
استان از میانگین کشور پایین تر است. درواقع نرخ تورم و 

بیکاری استان از میانگین کشور پایین تر است.رزم حسینی 
خاطرنشان کرد: موافقت نامه های متعددی با حجم بالغ بر 
100 هزار میلیارد تومان در استان منعقد شده که پیشرفت 
فیزیکی این پروژه  ها 37.5 درصد است  و با وحدت صورت 
گرفته همه برای عمران و آبادانی استان هم نظر هستند.

گزارش صبح امروز از وضعیت چاه های آب غیرمجاز در دشت مشهد و راهکارهای قهری که تأثیرات بلندمدت و مناسب به همراه ندارند؛

رؤیای پایان یافتن چاه های آب غیرمجاز
ســرویس اقتصادی/ میزان برداشــت از دشت 
مشهد ســالانه یک میلیارد و 160 میلیون مترمکعب 
اســت که در وضعیت اضافه برداشــت قرار دارد، این 
درحالیست که نباید بیش از 75 درصد آب تجدیدپذیر 
را مصرف کــرد. اگر وضعیت اضافه برداشــت آب از 
دشت مشهد به همین شکل ادامه یابد متوسط شوری 
آب ظرف 20 ســال آینده به حدی خواهد رســید که 

حتی به درد کشاورزی هم نمی خورد.
به گزارش صبح امروز، براســاس استانداردهای 
جهانی در شــرایط مطلوب میزان برداشت از منابع آب 
تجدیدپذیــر 40 درصد بوده، اما متأســفانه این میزان 
در ایران 70 درصد و در خراســان رضوی 130 درصد 
است. نکته مهم این است که89  درصد آب، در بخش 
کشــاورزی مصرف می شــود. درواقع بیشترین میزان 
هدررفت آب در بخش کشاورزی است. به همین دلیل 
برخی از کشــاورزان برای تأمین آب مورد نیاز خود به 
ویژه برای محصولاتــی چون هندوانه و خربزه که در 
اســتان خشک و نیمه خشک خراسان رضوی به دلیل 
مصرف آب زیاد مناسب نیستند- اقدام به حفر چاه آب 
غیرمجاز می کنند. در چند سال اخیر نیز به دلیل تغییر 
کاربری برخی زمین های کشــاورزی در اطراف مشهد 
و ساخت باغ-ویلاها مالکان برای تأمین آب مورد نیاز 
باغ خود به سمت آسانترین راه ممکن؛ یعنی حفر چاه 

آب غیرمجاز روی می آورند.
در این شــرایط یکی از اقداماتی که شرکت آب 
منطقه ای اســتان با جدیت تمام انجام می دهد انسداد 
چاه های آب غیرمجاز اســت. براساس آمار ارائه شده 

سال گذشته حدود 2000 حلقه چاه آب غیرمجاز توسط 
این شرکت در استان بسته شده که تعدادی مجدد باز 
شــده اند. هرچند که شــرکت آب منطقه ای در تلاش 
اســت که با اجرای راهکارهای قهری مانع از ارتکاب 
این عمل توسط کشاورزان و مالکان باغ-ویلاها شوند، 
اما پرســش اینجاســت که این راهکارها تا چه میزان 
می توانند مناســب و تأثیرگذار باشند؟ در این راستا با 
غلامرضا ممدوحی، مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری 
شــرکت آب منطقه ای خراســان رضوی در رابطه با 

وضعیت چاه های غیرمجاز استان گفت وگو کردیم. 
وی اظهار کرد: وضعیــت چاه های آب غیرمجاز 
به چند شکل اســت، عده ای پس از اعلام ممنوعیت 
برداشــت آب از دشــت، اقدام به حفر چاه کردند که 
براســاس ماده 45 قانون توزیــع عادلانه آب مرتکب 
جرم شــده اند. در مواردی برخی کشــاورزان پیش از 
اعلام ممنوعیت برداشــت آب از یک دشت، مشغول 
به کشــاورزی در آن منطقه بوده و منبع آب داشتند؛ 
بنابرایــن قانون گذار -تا ســال 1384 - در این زمینه 
براساس تبصره ذیل ماده سه قانون توزیع عادلانه آب 
مصوب کرد که اگر چاه آبی پیش از ممنوعیت فعالیت 
در دشــت و پیش از تصویب قانون، حفر شــده باشد 

شامل واگذاری پروانه فعالیت می شود.
وی افزود: در این راســتا شــرکت آب منطقه ای 
دو کارشــناس را برای بررسی شرایط اعزام می کرد و 
اگر کارشناســان تأیید می کردنــد که چاه آب پیش از 
ممنوعیت دشــت، حفر شده، پروانه فعالیت به کشاورز 
داده می شــد. اما پــس از مدتی قانون گــذار مانع از 

عملیاتی کردن چنین اقدامی شد و درواقع تبصره ذیل 
ماده سه قانون توزیع عادلانه آب حذف شد.

ممنوع شدن برداشت آب از دشت مشهد در 
سال 1347

ممدوحی با بیان اینکه »برداشــت آب از دشت 
مشهد در سال 1347 ممنوع شد« ادامه داد: با ممنوع 
شدن برداشت آب از دشت مشهد کشاورزان می بایست 
برای دریافت پروانــه فعالیت اقدام می کردند؛ بنابراین 
بســیاری از کشــاورزانی که از دشــت، آب برداشت 
می کردند نه تنها اقدام به دریافت پروانه نکردند، بلکه 
مرتکب به تخلف هم شــدند و به دلیل زیاده خواهی و 
دلایل گوناگون چون گســترش باغ- ویلاها چاه های 

آب غیرمجاز در دشت مشهد حفر شد. 
مدیــر دفتر حفاظت و بهره برداری شــرکت آب 
منطقه ای اســتان با اشاره به مجازات افرادی که اقدام 
بــه حفر چاه آب غیرمجاز می کنند، خاطرنشــان کرد: 
براســاس بند یک ماده 45 قانــون توزیع عادلانه آب 
بیان شده که هرکس بدون رعایت مقررات به حفر چاه 
آب غیرمجاز یا بهره برداری از آن اقدام کند مشــمول 

شلاق، زندان و پرداخت خسارت می شوند. 
وی با اشاره به حفر چاه های آب غیرمجاز برخی 
افراد برای باغ-ویلاهای خود گفت: در اطراف شــهر 
مشهد باغ-ویلاهایی را شناسایی کردیم که دارای چاه 
آب غیرمجــاز بودند و با همکاری قوه قضاییه درصدد 
مســدود کردن آن ها هستیم. گفتنی است به طور کلی 
حدود 5 هزار و 800 حلقه چاه آب غیرمجاز در استان 
وجود دارد کــه بیش از 85 درصــد آن ها نیمه عمیق 

هستند؛ یعنی چاه های دستی که عمدتاً در باغ- ویلاها 
یا مجاورت رودخانه ها حفر شده اند. 

در ادامه با علی گل کاریان، اســتادگروه مرتع و 
آبخیزداری دانشگاه فردوسی مشهد گفت وگو کرده و 
این پرسش را مطرح کردیم که آیا راهکارهای قهری 
برای جلوگیــری از حفر چاه آب غیرمجــاز تأثیرگذار 

است؟  
وی در رابطــه بــا حفر چاه هــای آب غیرمجاز 
خاطرنشــان کرد: علت اینکه برخی کشــاورزان چاه 
غیرمجازی حفر می کنند این است که وضعیت زندگی 
تعدادی انسان به حفر همان چاه بستگی دارد؛ بنابراین 
زمانی که این چاه ها مسدود شود منجر به از بین رفتن 
معیشت تعدادی انسان می شود. درنتیجه به دلیل نبود 
راهکاری درســت یا مجدد چاه را باز می کنند یا اینکه 

در منطقه ای دیگر چاه آب غیرمجازی حفر می کنند.
راه اندازی سیستم آبیاری مدرن و پرداخت وام به 
کشاورزان؛ عاملی برای کاهش چاه های غیرمجاز

وی افزود: لازم به ذکر است که انسداد چاه های 
غیرمجاز نمی تواند مشکلی را حل کند و درواقع نیازمند 
راهکارهای جایگزین است. همچنین بایستی اقداماتی 
در این زمینه صورت بگیرد تا از گرایش افراد به به حفر 
چاه غیرمجاز جلوگیری کند. برای نمونه اگر سیســتم 
آبیاری مدرن برای کشــاورزان عملیاتی شود، وام های 
مورد نیازشــان در این رابطه پرداخت شــود تا از این 
طریق میزان مصرف آب کشاورزان کاهش یابد پس از 
آن می توان چاه غیرمجازی که برای آبیازی زمینه های 

کشاورزی خود حفر کرده را مسدود کرد.

مدیرکل آموزش و پرورش استان خراسان رضوی گفت: 
این اســتان  در زمینه  مدرسه ســازی از لحاظ کمیت و 
کیفیت پروژه ها رتبه اول کشور را در بین سایر استان ها 

کسب نموده است. 
بــه گزارش صبح امروز، قاســمعلی خدابنده در جلســه 
مجمع عمومی هیات امنای خیرین مدرســه ساز استان 
افــزود: وضعیت مدارس در بســیاری از نقاط اســتان 
مطلوب و مناســب اســت و این مهم به همت و تلاش 
اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس و کمک های 
خداپســندانه خیرین نیک اندیش استان محقق شده که 
جای تقدیر دارد.وی تصریح کرد: نیت و کار خیر همیشه 
مورد تاکیــد خداوند متعال بوده و در آیات مختلف قرآن 
برای انســان هایی که در این راه قدم برداشته اند درجات 
رفیع و بالایی درنظر گرفته شده و در همین راستا تکریم 
و تقدیر از این خیرین نیک اندیش همیشــه مورد تاکید 
اســت.خدابنده بیان کرد: خیرین مدرسه ساز مجاهدینی 
هســتند که ســرمایه و مال خود را در خدا انفاق و ایثار 
می کنند و به ســبب این اقدام شایســته در نزد خداوند 
تبارک و تعالی از درجه و مقام بالایی برخوردار بوده و در 

بین مردم جامعه نیز همیشه ماندگار است.
منع از جهل و نادانی

مدیرکل آموزش و پرورش خراســان رضوی اظهار کرد: 
خیرین مدرســه ساز راه و مســیری را انتخاب کرده که 
منجر به روشــنگری افراد و در نهایت توسعه و پیشرفت 
کشور خواهد شد و با ســاخت مدارس از جهل و نادانی 
انســان ها جلوگیری کرده و آن ها را به مســیر علم و 

دانش هدایت می کنند که این مهم جای تقدیر دارد.
وی خاطرنشان کرد: مجمع خیرین مدرسه ساز خراسان 
رضوی دارای ســه هزار و ۸۰۰ عضو است که در سطح 
کشــور آمار بالایی اســت و از میان ۱۵۳ میلیارد تومان 
اعتبار هزینه شــده جهت ســاخت فضاهای آموزشی در 
سال گذشته قریب به ۶۰ درصد این مبالغ توسط اعضاء 
مجمع خیرین مدرسه ساز تامین شد که در جهت ساخت 

فضاهای آموزشی استان رقم بسیار قابل توجهی بود.
افزایش سرانه آموزشی

خدابنده عنوان کرد: در ســال تحصیلی گذشــته سرانه 

فضای آموزشی استان از ۲/۴ متر به ازای هر دانش آموز 
به ۳/۴ متر ارتقاء یافت. همچنین ســرانه فضای ورزشی 
آموزش و پرورش اســتان نیز سه سانتی متر به ازای هر 
دانش آموز افزایــش یافت که با توجه به جمعیت بالای 

دانش آموزی استان این آمار باید بیشتر ارتقاء یاید.
همچنین جاسم حســین پور؛ مدیرکل نوسازی، توسعه 
و تجهیز مدارس خراســان رضوی در این جلسه گفت: 
توســعه فضاهای آموزشی اســتان مهمترین ماموریت 
ماست و روسای ادارات آموزش و پرورش نواحی، مناطق 
و شهرســتان های استان در زمینه ســاخت پروژه ها و 

فضاهای آموزشــی در مناطق خویش بسیار خوب عمل 
کرده اند که این مهم جای تقدیر دارد.

وی در پایان افزود: اداره کل نوســازی، توسعه و تجهیز 
مدارس اســتان آزادی و ابتکار عمل بیشتری به خیرین 
نیک اندیش داده اســت تا جذب خیرین را بیشتر ارتقاء 
دهد، البته خیرین گرامی باید مصوبات اداره کل نوسازی، 
توسعه و تجهیز مدارس استان را زیر نظر مهندسین ناظر 
این اداره کل اجرا نماینــد چرا که بعد از اتمام پروژه ها 

مسئولیت استحکام بنا با این مهندسین است. 
همچنین ناصر قفلی؛ رئیس مجمع خیرین مدرســه ساز 
کشور در این جلسه ضمن گرامیداشت سالروز درگذشت 
مرحوم حافظی بنیان گذار این مجمع در کشــور گفت: 
مرحوم حافظی برای خیرین مدرســه ســاز بهترین الگو 
اســت و یاد و خاطرش هیچ گاه از ذهن ما پاک نخواهد 

شد و همیشه در بین ما زنده است.
وی افزود: ما باید همیشه قدرشناس خیرین مدرسه ساز 
باشیم و تلاش کنیم این فرهنگ و سنت حسنه را بیشتر 

نهادینه سازیم.
ترویج فرهنگ مدرسه سازی

قابل ذکر اســت غلامعلی رافتــی؛ رئیس مجمع خیرین 
مدرســه ســاز اســتان در ابتــدای این جلســه ضمن 
گرامیداشــت یاد و خاطره مرحــوم محمدرضا حافظی 
پدر مدرسه ســازی ایران گفت: ترویج فرهنگ مدرسه 
سازی در جامعه یک ضرورت اســت و باید بخاطر این 
 عمل خداپســندانه از خیرین نیک اندیش اســتان تقدیر 

نماییم.

مدیر کل آموزش و پرورش استان خبر داد: 

خراسان رتبه اول در مدرسه سازی را دارد
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بررسی »صبح امروز« از ضمانت اجرایی لایحه تازه تایید شده حمایت از کودکان  

کودکان مشغول کارند!
یک  جمعــه  عصــر 
روز بهــاری پشــت 
چــراغ قرمز »آقا گل 
می خرید؟ بخاطر خدا 
فقط فقط چند شاخه!« 
بارها  شاید همه شــما 
و بارها ایــن کلمات را 
شنیده باشید و با تصویر 
یک دختربچه یا پســر 
بچه ای که به زور قدش 
به شیشــه ماشــینتان 
می رسد مواجه شده باشید، شاید از آن بدتر 
را هم در حاشیه شهر آن جایی که کودکان 
زیادی زیر آفتاب ســوزان مشغول کارهای 
سنگین یدی مثله کوره های آجرپزی هستند 

را هم دیده باشید. 
دلتان می گیرد از خودتان می پرســید مگر 
این ها نباید در این سن مدرسه بروند درس 
بخوانند بازی کنند پس اینجا چه می کنند؟ 
از خودتان می پرسید مگر می شود مسئولان 
تا بــه حال این ها را در این شــرایط ندیده 

باشند؟ پس چرا کسی کاری نمی کند.
22 خرداد در تقویم درســت روزی است که 
به همیــن منظور »روز جهانی مبارزه با کار 
کودکان«، بــرای افزایش آگاهی و فعالیت 
در زمینه جلوگیری کار کودکان از ســوی 
ســازمان بین المللی کار پیشنهاد شده است. 
این پیشــنهاد نخستین بار در سال 2002 و 
پس از تصویب کنوانسیون حداقل سن کار 
)1973(]1[ و کنوانسیون بدترین شکل های 
کار کودکان]2[ صــورت گرفت و هدفش 
جلوگیری از کار کودکان به هر شکلی است. 
امسال با بروز اپیدمی کرونا، فشار مضاعفی 
بروی قشــر کم برخــوردار جامعه تحمیل 
شد و همین شــرایط سبب شد که با وجود 
خطرات زیاد این ویروس منحوس ما شاهد 
تعداد بیشــتر کودکان کار در ســطح شهر 
باشیم. همین عامل که نه تنها در کشور ما 
خودنمایی می کند بلکه جامعه جهانی را هم 
تحت تاثیر قرار داده موجب شده اســت، روز 
جهانی مبارزه با کار کودکان 2020 بر تاثیر 
بحران کرونا بر کــودکان کار تمرکز کند و 
شعار این روز در ســال 2020 محافظت از 
کودکان کار در برابر بحران کرونا اعلام شده 

است.
در حال حاضر، حــدود 152 میلیون کودک 
کار در جهان زندگی می کنند که 72 میلیون 
نفــر از آنان به کارهای خطرناک مشــغول 
هستند. این کودکان تحت اوضاع کنونی در 
معرض خطر بیشتری قرار دارند و مجبور به 
کار طولانی مدت شده اند. امسال، روز جهانی 
حمایت از کودکان کار بــا کمپین مجازی 
راه اندازی شده اســت. هدف از مراسم این 
روز نگاهی به برخی کانال های اصلی در این 
همه گیری است که بر مراحل ریشه کنی کار 

کودکان تاثیرگذار هستند.)ایسنا(

تایید یک لایحه قانونی پس از مدت ها
اما در روزهای اخیر و در لابه لای تمام اخبار 
مربوط به مجلس جدید روز یکشنبه هجدهم 
خرداد مــاه، لایحه حمایــت از کودکان و 
نوجوانان در جلســه شورای نگهبان بررسی 
و عدم مغایر با موازین شرع و قانون اساسی 
تشخیص داده شد. لایحه حمایت از کودکان 
و نوجوانان در ســال  1390 به پیشنهاد قوه 
قضائیه و توســط دولت وقــت به  مجلس 
ارســال شد و سال 1397 به تصویب رسید. 
سه مرتبه با  ایراد شــورا و اصلاح مجلس 
مواجه شد ولی ناتمام ماند. طبق این لایحه، 
جرم های مختلفی در ارتباط با کودک آزاری 
عنوان شده که در این لیست طولانی، حتی 
کوتاهی در اعلام کــودک آزاری هم جرم 
شناخته شده است. شورای نگهبان بلاخره 
و پس از مدتها اصلاحات مجلس بر لایحه 
حمایت از کودکان و نوجوانان را تایید کرد و 
به زودی این لایحه با ابلاغ از سوی رئیس 

مجلس تبدیل به قانون می شود.
اما چند سوال اساســی بعد از تصویب این 
لایحه ایجاد می شــود که این قانون چقدر 
می تواند ضمانت اجرایی داشته باشد و تا چه 
اندازه امنیت کودکان کار را تامین می کند؟ 
قوه قضائیه دستور اجرای این قانون را 

در اسرع وقت صادر کند
رئیــس انجمن مددکاری اجتماعی کشــور 
در گفتگویی در همیــن رابطه عنوان کرده 
اســت کــودکان کار در قانــون حمایت از 
کودکان مورد حمایت ویژه هســتند. ســید 
حســن موســوی چلک با اشــاره به تایید 
لایحه حمایت از اطفال و نوجوانان از سوی 
شــورای نگهبان گفت: یکی از بندهای این 
لایحــه به کودکان کار توجه دارد و به آنان 
می پردازد و بخشــی از آن درباره پیشگیری 

از کودک آزاری در محیط های کاری است.
او ادامــه می دهد: بهره گیــری از ظرفیت 
ســازمان های غیردولتی و موضوع اســناد 
هویتــی کــودکان، از جمله نــکات خیلی 
محوری و کلیدی اســت که در این قانون 
آمده اســت. امیدواریم رئیــس قوه قضائیه 
هم دســتور اجرای این قانون را در اســرع 
وقت صادر کنند، گرچــه باید از مجلس به 
دولت بــرود و از دولت برای اجرا به وزارت 

دادگستری ولی سریع انجام شود.
اما نکته دیگری که شــاید ذهن مخاطب را 
درگیر کند ضمانت اجرایی این قانون در کنار 
پذیرش اجتماعی آن از سمت جامعه باشد در 
همین رابطه  شیوا دولت آبادی رئیس هیئت 
مدیره انجمن روان شناسی ایران با بیان این 
موضوع کــه قوانین اگر به گوش مخاطبان 
خود برســند و به اندازه کافــی اهمیت آن 
به عنوان یــک موضوع مدنی که به تنظیم 
روابط میان انسان ها مربوط است بیان شود، 
کارا خواهند بــود، می گوید: در این صورت 
است که می توان گفت قوانین فرهنگسازی 
می شــود. با بروز و ظهور قوانین پیشرفته 
تر از قبل در جامعــه، انتظار کاهش جرایم 
و آســیب ها می رود زیرا قوانین برای این 
بوجــود می آیند که روابط انســان ها را به 
بهترین وجه و در وضعیت مقتضی ترســیم 
کنند. بنابراین می توان گفت قوانینی بسیار 
با اهمیت و مهم هســتند که در دراز مدت 
بتوانند ذهن، رفتار و حتی هیجانات انســان 

ها نسبت به هم را کنترل کنند.
اطلاع رسانی از قانون زیربنای کاهش 

واهمه  
دولت آبادی که ریاســت هیــات مدیره و 
مدیرعامل انجمن حمایت از حقوق کودکان 
را برعهــده دارد، در مــورد قانونحمایتی از 

اطفال و نوجوانان نیز متذکر  می شد: پس اگر 
قوانینی تصویب می شــود که بیش از قبل 
دوستدار حقوق کودکان است، نباید فراموش 
کرد که زمانی در کاهش کودک آزاری و بها 
دادن به کیفیت زندگی و رشد کودک موثر 
و کارا خواهند بود که هم به صورت وســیع 
اطلاع رســانی شوند و اهمیت آن به گوش 

همگان برسد.
وی با بیــان اینکه انتظــار داریم اصحاب 
رســانه، اهمیــت قانون و مصادیــق آن را 
به انــدازه کافی به گوش مردم برســاند تا 
تبدیل به فرهنگ شــود، می گفت: قوانین 
از ابتدا تکلیف انســان هــا در زندگی را به 
عنوان والد یا فرزند یا همســایه یا هر چیز 
مدنی روشــن کرده اند. تعیین تکلیفی که 
به تدریج درونی می شــوند و آنوقت است 
که مــی توانند جلوی این قبیل خشــونت 
ها را بگیرنــد.در پایان امیدواریم با تصویب 
این قانون دیگر شــاهد تصاویر و اخبار تلخ 
 در رابطه با کار و آزار کودکان ســرزمینمان 

نباشیم.

حساسیت مسئولان نسبت به حقوق 
بیت المال

دادســتان عمومی و انقلاب مرکز خراســان رضوی گفت: مســئولان استان وهمه 
مسئولان باید نسبت به حفظ حقوق بیت المال حساس باشند.

بــه گزارش روزنامه صبح امروز، محمد حســین درودی بر لزوم انجام دقیق وظایف 
قانونی توسط مسئولان استان تأکید کرد.

دادســتان عمومی و انقلاب مرکز خراسان رضوی که در حاشیه بازدید از اراضی ملی 
در محدوده غرب و ارتفاعات جنوب شــهر مشهد سخن می گفت با اشاره به لزوم هم 
افزایی و همکاری میان تمام ســازمانها و نهادها با هدف صیانت از حقوق عمومی در 
چارچــوب مبانی قانونی افزود: از تمامی مســئولان انتظار می رود به وظایف خود به 
نحو مطلوب عمل کرده تا ضمن پیشــگیری از وقوع جرایم جدید؛ شاهد بهبود روند 

خدمت رسانی به شهروندان محترم باشیم.
قاضی درودی با تشــریح اقدامات انجام شــده توســط مجموعه قضایی اســتان با 
محوریت شورای حفظ حقوق بیت المال در اراضی ملی و منابع طبیعی گفت: هرچند 
از ناکارآمدی برخی دستگاه ها در زمینه اجرای قانون و پیگیری حقوق عمومی گلایه 
مندیم اما در یک نگاه کلی شاهد تلاش جمعی اعضاء شورای حفظ حقوق بیت المال 
با رویکرد اصلی پیشــگیری از وقوع جرم در عرصه های منابع طبیعی و اراضی ملی 
هستیم و در همین راستا بحمدالله با حضور گشت های مشترک دستگاه های متولی 
نظارت خوبی در این زمینه از جمله در ایام انتهای سال 98 و آغاز سال جاری بودیم 
که جای تقدیر و تشــکر دارد.دادســتان عمومی و انقلاب مشهد افزود: دستگاه های 
متولی از جمله اداره کل راه و شهرسازی استان باید با جدیت نسبت به رصد فعالیت 
ها در این حوزه اقدام کرده تا شاهد پیشگیری از وقوع جرایم در زمینه تصرف اراضی 
ملی و منابع طبیعی باشیم.محمد حســین درودی خاطر نشان کرد: ارتقاء آگاهیهای 
عمومی و نصب علائم هشــدار دهنده و راهنما از جمله اقداماتی اســت که باید به 
صورت مســتمر و مؤثر مورد توجه قرار گیرد.این مقام قضایی گفت: بحمدالله نظر به 
همکاری، همراهی و دغدغه مندی مدیریت جدید اداره کل راه و شهرســازی استان 
امیدواریم شــاهد یک تحول جدی در حوزه پیشــگیری، نظارت و حراست از اراضی 

ملی در این اداره کل باشیم.
دبیر شــورای حفظ حقوق بیت المال اســتان اظهار داشت: در مواردی هم که برخی 
از اراضی ملی که کاربری عمومی مانند فضای ســبز دارند و توسط راه و شهرسازی 
به شــهرداری واگذار می گردد، انتظار می رود شــهرداری نیز به منظور پیشگیری از 

تصرف این اراضی با سرعت نسبت به اجرای برنامه های عمومی اقدام نمایند.
گفتنی اســت در راستای حفظ حقوق عامه و برخورد با جرایم خرد و ناهنجاری های 
اجتماعی همچنین پیش دادســتان عمومی و انقلاب مرکز خراسان رضوی در رأس 
هیأتی از مقامات مســئول قضایی با حضور در پارک ملت مشــهد بر لزوم اســتمرار 
اقدامــات در زمینه رعایت پروتکلهای بهداشــتی در این پارک و ســایر محیط های 
عمومی تأکید و بر برخورد قاطع با ناهنجاریها و رفتارهای هنجارشکنانه و ضد ارزشی 
در چارچــوب قانون تأکید کرد.قاضی درودی در ایــن بازدید بر این نکته که فضای 
عمومی شهر از جمله ارتفاعات جنوب مشهد و پارک ملت و عرصه هایی نظیر آن به 
هیچ فرد، جریان و نهادها اختصاص نداشــته و این حق تمامی مردم است که از این 

نعمت های ارزشمند خدادادی بهره گیری نمایند تأکید کرد.
دادستان عمومی و انقلاب مرکز خراسان رضوی افزود: تمامی مسئولان ارائه دهنده 
خدمات به اقشار مختلف اجتماعی از جمله بانوان، کودکان، ورزشکاران، هنرمندان و 
... می بایســت با تمام توان در مسیر خدمت رسانی به مردم با روحیه جهادی، کار و 

تلاش مضاعف گام بردارند.

تشکیل 1۹0 تیم بازرسی نظارت 
بهداشتی از اماکن

مدیر سلامت محیط و کار معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مشهد اظهار کرد: 
به منظور جلوگیری از عود مجدد کرونا ویروس، 190 تیم بازرســی نظارت بهداشتی 
را از اماکن و مراکز تهیه و توزیع غذا و پرخطر را تشدید نموده اند.به گزارش روزنامه 
صبح امروز، دکتر علی اصغر حســنی، با اشــاره به اینکه علاوه بر بازرسی تیم های 
نظارتی بهداشــت محیط، 30 تیم نظارتی بهداشت محیط نیز بازدید های مشترکی 
با اتاق اصناف، نیروی انتظامی، مراجع قضایی انجام می دهند، خاطر نشــان کرد: در 
حال حاضر ستاد ملی مقابله با کرونا هیچ گونه اجازه ای مبنی بر بازگشایی تالارهای 
عروسی صادر نکرده است و هر تالاری که مراسم عروسی برگزار کنند توسط مراجع 
قضایی پلمپ می شــود.وی افزود: بازگشایی تالارها بدون مجوز ستاد ملی مقابله با 
کرونا یکی از مصادق تهدید ســلامت عمومی جامعه اســت؛ بنابراین توسط مراجع 

قضایی و نیروی انتظامی با اماکن متخلف برخورد قانونی می شود.
دکتر حســنی گفت: روز شنبه سیاست های جدید ســتاد ملی مقابله با کرونا اطلاع 
رســانی می شود و در صورت ارائه مجوز بازگشــایی تالارها با رعایت پروتکل های 
بهداشــتی، تالارها می توانند فعالیت خود را آغاز کنند در غیر این صورت بازگشایی 
تالارها رفتار مجرمانه است.مدیر سلامت محیط و کار معاونت بهداشت دانشگاه علوم 
پزشــکی مشهد عنوان کرد: مراکز و اماکنی که شکایات مردمی داشته باشد به دلیل 

عدم رعایت پروتکل های بهداشتی پلمپ می شود.

اخبار

امداد خراســان  مدیــرکل کمیته 
رضوی گفت: در رزمایش مواسات 
و همدلــی و اطعام مهدوی که به 
تامین امــور معیشــتی نیازمندان 
پرداخته شــد، شــبکه نیکوکاری 
گســترده ای با مشــارکت مردم 

ایجاد شد.
امروز،  روزنامــه صبح  گزارش  به 
حبیب الله آسوده در آیین تجلیل از 
خیران و فعالان رزمایش مواسات 
و همدلــی و اطعام مهدوی در ماه 

مبارک رمضان گفت: این نهاد به عنوان کمیته تامین و مشارکت های مردمی قرارگاه مواسات و همدلی 
از سوی امام جمعه مشهد انتخاب شد و در این ایام حماسه منحصربه فردی را به نمایش گذاشت.

وی بیان کرد: در قالب رزمایش مواسات 2 میلیون پرس غذا و 500 هزار بسته معیشتی در بین محرومان 
و اقشار آسیب دیده از کرونا توزیع شد که سهم کمیته امداد تهیه و توزیع حدود 170 هزار بسته معیشتی 

بود.
آسوده با قدردانی از رسانه ها و کلیه مسئولان استان که در کنار مشارکت خیرین این حماسه را رقم زدند، 
افزود: این حماســه سازی هنوز به پایان نرســیده و همچنان در جهت حمایت از محرومان با مشارکت 

خیرین گام برمی داریم.
 رییس کمیته امداد امام خمینی )ره( کشور گفت: مردم نیکوکار کشور در رزمایش مواسات و همدلی پنج 

هزار و 400 میلیارد ریال کمک کردند.
مرتضی بختیاری نیز افزود: همچنین در اجرای رزمایش مواســات 11 میلیون پرس غذا طی ماه مبارک 
رمضان با مشــارکت بیش از 11 هزار نفر بین خانواده های محروم و آسیب دیده از کرونا در کشور توزیع 

شد. 
طبخ بیش از ۲ میلیون پرس غذا

وی ادامه داد: اســتان خراســان رضوی با طبخ و توزیع بیش از 2 میلیون پرس غذا رتبه اول کشور را در 
این زمینه کسب کرد.

رییس کمیته امداد امام خمینی )ره( کشور گفت: در این زمینه هزار و 810 آشپزخانه در کشور فعال بود.
رییس هیات امنای کمیته امداد امام خمینی )ره( کشــور نیز در این مراسم گفت: باید از همه افرادی که 
به هر ترتیب و میزانی در این رزمایش و در راســتای تحقــق منویات رهبر معظم انقلاب تلاش کردند 

تشکر و قدردانی شود.
حجت الاســلام محسن کازرونی افزود: به گفته امیرالمومنین حضرت علی )ع( حل مشکلی از مشکلات 

مردم بزرگترین کار خیر است و فعالان این رزمایش برندگان امروز هستند.

عضــو فراکســیون کار و کارگری 
شــورای  مجلس  دوره  یازدهمین 
اســلامی، از تلاش نمایندگان این 
دوره از مجلس برای ارتقا وضعیت 
زندگی و معیشت کارگران خبر داد.
به گــزادش صبح امروز، حســین 
اتخاذ  بــه  واکنــش  در  حاتمــی 
تصمیماتی در جلســه اخیر شورای 
عالی کار مبنی بر افزایش 200هزار 
تومان به حق مسکن و 5 درصد به 
پایه حقوق کارگران، گفت: حمایت 

از کارگران در آموزه  های دینی بسیار مورد تاکید بوده و رهبر معظم انقلاب نیز پیوسته بر ضرورت توجه 
به حفظ شان، جایگاه و حمایت از این قشر تاکید  کردند، به همین دلیل باید برای ارتقا وضعیت معیشت 

آنها به طور جدی تلاش و برنامه ریزی کرد.
ارتقای وضعیت زندگی قشر کارگری در گروی توجه توامان به منافع کارفرمایان و کارگران است

نماینــده مردم کلیبر، خداآفرین و هوراند در مجلس یازدهم ادامــه داد: یکی از مواردی که در پرداختن 
بــه تعیین حقوق کارگران باید مورد توجه قــرار گیرد، وجود دو ضلع تامین منافع و مصالح کارفرمایان و 

کارگران است که باید در این زمینه به یک نقطه مشترکی رسید.
وی تصریــح کرد: ما باید منافع کارفرمایــان و کارآفرینان که عرصه را بــرای فعالیت کارگران فراهم 

می کنند، مدنظر قرار دهیم که از طریق بخشودگی های مالیاتی و دریافت خدمات حمایتی اعمال شود.
حاتمــی خاطرنشــان کــرد: بی تردیــد تعییــن ایــن میــزان حقــوق و دســتمزد بــرای کارگران 
نمی توانــد نــه پاســخگوی نیازهای زندگی آنها و نه هیچ کدام از ســایر اقشــار کشــور باشــد، کما 
 اینکــه نماینــدگان نیز بــا دریافت این میــزان حقــوق هنــوز در اداره زندگی با مشــکلاتی مواجه 

هستند.
نماینده مردم کلیبر، خداآفرین و هوراند در یازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی، یادآور شد: همه 
نمایندگان مجلس یازدهم به مشــکلات اقتصادی و معیشــتی موجود به ویژه در بین اقشــار کم درآمد 
معترف هســتند، چرا که آنها از بین مردم به این جایگاه رسیده اند و به طور کامل بر مشکلات کارگران 
واقف هستند، کما اینکه اغلب نمایندگان راه یافته به مجلس از قشر متوسط یا حتی پایین هستند و درد 
کارگران را به خوبی درک می کنند، بنابراین می توان افق و چشم انداز روشنی را برای حمایت از این قشر 

پیش بینی کرد که در قالب ارائه طرح محقق خواهد شد.
عضو فراکســیون کار و کارگری مجلس یازدهم تاکید کرد: این فراکســیون مشکلات این بخش را به 
خوبی مورد بررســی قرار داده و به یک دســتورکار عملیاتی و مطلوبی که باعث بهبود وضعیت زندگی 

کارگران شود، خواهد رسید.
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چلک: یکی از 
بندهای این لایحه 
به کودکان کار 
توجه دارد و به آنان 
می پردازد و بخشی از 
آن درباره پیشگیری 
از کودک آزاری در 
محیط های کاری است

دولت آبادی: قوانین 
از ابتدا تکلیف انسان ها در 
زندگی را به عنوان والد یا 
فرزند یا همسایه یا هر چیز 
مدنی روشن کرده اند. تعیین 
تکلیفی که به تدریج درونی 
می شوند و آنوقت است که 
می توانند جلوی این قبیل 
خشونت ها را بگیرند
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علی غفاری، کارگردان »بچه مهندس« درباره مهمترین 
چالش های پیش روی سازندگان سریال های استراتژیک 
و امنیتی گفت: »متأسفانه نوعی خستگی و بی انگیزگی 
در برخــی از مدیران ما وجــود دارد و علی رغم اینکه در 
بخش هایی می توانند پرانرژی و هدفمند عمل کنند، اما 
این کار را انجام نمی دهند و به همین دلیل ســلیقه های 
دیگری حاکم می شــود. باید افرادی را داشته باشیم که 
بگویند کشور به فلان موضوعات نیاز دارد و با جدیت از 

آن ها حمایت کنند.
به گزارش خبرگــزاری مهر، کارگردان ســریال »بچه 
مهنــدس« معتقد اســت نوعی محدودیت در ســاخت 
ســریال ها و فیلم هایی با مضامین ملی، میهنی و امنیتی 
وجود دارد که بخشــی از آن به متولیان و مدیران خسته 

مربوط می شود.
غفاری که در فصل سوم سریال »بچه مهندس« فضای 
امنیتی و پلیسی را هم به داستان اضافه کرده بود، درباره 
محدودیت هایی که ممکن است در داخل صداوسیما و یا 
خارج از سازمان بر سر ساخت این سریال ها وجود داشته 
باشد، گفت: صادقانه باید گفت این امکان وجود دارد که 
برای ساخت ســریال های این چنینی محدودیت ایجاد 
شــود. درواقع بنا به حساســیت موضوع بحث نظارت ها 
بیشــتر می شود و حتی فیلمســاز محدودتر شده و ناچار 
می شود به بخشی از واقعیت ها بپردازد که امکان نمایش 
آن به دلیل مســایل امنیتی ســخت می شود و یا اینکه 
فیلمساز باید ســراغ تخیل برود و اساســاً چیز دیگری 

بسازد.

وقتیعطایکاررابهلقایشمیبخشیم!
این کارگردان با اشــاره به سوژه هایی که باید دوربین را 
به درون آن موضوعات ببرد، عنوان کرد: ما فیلمســازان 
تلاشــمان را می کنیم که با تمام مسئولیت ها، مباحثی را 
مطرح کنیم. وقتی شــما می خواهید درباره انرژی اتمی 
کار کنیــد، قطعاً دوربین باید به داخل راکتور هســته ای 
برود و سراغ شخصیت هایی برود که وجود خارجی دارند 
نه اینکه ســراغ شــخصیت ها و فضاهــای خیالی برود. 
درحالیکه ممکن اســت این امکان فراهم نشود و همین 
به صورت اتوماتیک برای شما محدودیت ایجاد می کند و 

حتی ممکن است تهیه کننده یا کارگردان عطای آن کار 
را به لقایش ببخشد.وی اضافه کرد: من تا چه زمانی باید 
صبر کنم که بتوانم به قلب یک راکتور بروم و دوربینم را 
آنجا بگذارم. در صنایع دیگر هم همینطور است. در بحث 
موشــکی جذابیت یک اثر نمایشی این است که دوربین 
خود را به تونل ها و شــهرهای زیرزمینی ببرید، اما این 
امکان به راحتی فراهم نمی شود و حتی اگر صادقانه نگاه 
کنیم شاید هم درست نباشد که آن ها را نمایش دهیم. با 
این حال امکان اجرای مجازی را هم نداریم و دســتمان 
برای هزینه و شرایط اجرا باز نیست. من خیلی علاقمند 

هســتم فیلمی بســازم که همه آن در سوله اتفاق بیفتد 
مثل »شــهر گناه« که همه فکر می کنند ساده است. در 
چند پروژه هم سراغ آن رفته ام که بعداً متولیان گفته اند 

فکر نمی کردند اینقدر ساده باشد.
همتجمعیبرایتولیداتملیومیهنی

غفاری درباره ســاخت تولیدات ملــی و میهنی تصریح 
کرد: اگر تمام این موانع برداشــته شــود و ما بتوانیم به 
لحاظ موضوع هر کاری را بســازیم بــاز هم اگر اجرای 
خوبی نداشــته باشــیم کمدی می شــود. بنابراین باید 
نوعی همت جمعی وجود داشــته باشد. کسانی که بانی 
کارهای فرهنگی هســتند باید ســر یک میز با فیلمساز 
بنشــینند و به او اطمینان کنند.وی با اشــاره به فشاری 
که ممکن اســت نسبت به ساخت کارهای امنیتی وجود 
داشته باشــد، گفت: ساخت کار در فضای امنیتی علاقه 
خود من هم هست هرچند همچنان شلاق می خوریم از 
فیلم هایی مثل »استرداد« که موضوعاتش مربوط به ۷۰ 
ســال پیش است متهم می شویم تا سریال های روز مثل 
»بچه مهندس« و… که به نوعی به این فشارها عادت 
کرده ایم. البته به نظرم کاری که شــلاق نخوریم ارزش 
ســاخت ندارد و باید سراغ موضوعاتی رفت که کسی به 

آنها نپرداخته است.
ایــن کارگردان در پایان گفت: مــا موضوعات زیادی را 
داریم که می توان در سریال ها به آن ها پرداخت در حالی 
که معضل این است که ما فیلمسازان باید پشت در اتاق 
آقای مدیر برویم و بگوییــم این موضوع به زنگ خطر 

رسیده است.

کارگردانسریالتلویزیونی»بچهمهندس«ازسختیهایسریالسازیمیگوید؛

کاریکهبخاطرششلاقنخوریم،ارزشساختندارد

جنگل های سوخته در 
قاب کاریکاتور

از هفته های گذشــته موج عظیمی از ســوختن جنگل ها به راه افتاده که 
هنوز علت دقیق آنها مشــخص نشــده اســت. منطقه حفاظت شده خائیز 
در کهگیلویه و بویراحمد، بوشــکان بوشــهر، بهبهان، اندیکا، گچساران و 
... از جمله مناطقی هســتند که این روزها سبزی شــان را به سرخی آتش 

می سپارند.
به گزارش ایســنا، در میان ســیل اخبار غم انگیز آتش سوزی ها، برخی از 

هنرمندان دست به قلم شدند و با کشیدن کاریکاتورهایی ناراحتی، نگرانی 
و گاهی اعتراضشان را برای از دست دادن ذخایر سبز زاگرس به زبان هنر 

مطرح کرده اند.
بزرگمهر حســین پور، پیام پورفلاح، رعنا عابدی، احســان گنجی، علیرضا 
پاکدل، مهدی احمدیان و نازنین جمشیدی از جمله هنرمندانی هستند که 

در کاریکاتورهایی با موضوع جنگل سوزی را به تصویر کشیدند.

تدابیر نظارتی کارگروه ساماندهی مد و 
لباس کشور در فضای مجازی

فعالیت های عرصه مد و لباس در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی از این پس با 
نظارت کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور رقم می خورد.

به گزارش گروه فرهنگی خبرگزاری دانشجو، به تازگی بیانیه ای از سوی واحد روابط 
عمومی کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور مبنی بر لزوم مهر تأیید این کارگروه بر 
عملکرد فعالان عرصه مد و لباس در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی منتشر و 
بر اســاس آن تلاش شد دیگر بار بر نقش و جایگاه نظارتی این کارگروه در ارتباط با 
فعالیت های جاری فعالان صحه گذاشــته شد؛ موضوعی که تا پیش از این در ارتباط 

با ارائه هرگونه مجوز فعالیت به شکل حقیقی نیز خبرساز شده بود.
بیانیه سیده مرضیه شــفاپور، دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور، موضوعات 

زیر را هدف قرار داده است:
بــا توجه به افزایش مصــرف محصولات فرهنگی و هنری مــد و لباس در فضای 
مجازی، افزایش برگزاری رویداد های فرهنگی و هنری توسط دستگاه ها و مؤسسات 

در فضای مجازی را به فال نیک گرفته و از آن استقبال می کنیم.
اصول و ضوابط محتوایی تولید و عرضه محصولات و آثار فرهنگی و هنری حوزه مد 
و لباس تابع همان مقررات جاری طراحی و تولید محصولات فرهنگی و هنری است 
و صرف فراهم بودن بستر عرضه در فضای مجازی نمی تواند ناقض آن مقررات باشد.

برگزاری پویش ها، نمایشــگاه ها، جشنواره ها و ســایر رویداد های فرهنگی، هنری، 
رســانه ای، عرضه و فروش محصولات در فضــای مجازی هم بدون هماهنگی این 

کارگروه در سراسر کشور غیرمجاز است. 
دســتورالعمل صدور مجــوز و نظارت بر عرضــه آثار فرهنگی و هنــری از طریق 
رســانه های برخط نیز همچون شــرایط برگزاری جشــنواره و نمایشگاه و دوره های 
آموزشی حوزه مد و لباس است و این امر نیازمند اخذ شناسه شیما از کمیسیون ماده 

4 کارگروه ساماندهی مد و لباس است.
با ابلاغ دســتورالعمل مذکور، هرگونه نمایش، عرضه و فروش محصولات حوزه مد 
و لباس در بســتر های دیجیتال باید با هماهنگی دبیرخانه کارگروه ســاماندهی مد و 

لباس باشد.
پیش  از این نهاد هایی همچون پلیس فتا و واحد های رســیدگی به جرایم سایبری در 
قوه قضائیه بر این امر نظارت داشــتند و حال قرار شــده است که در بدو امر نظارت، 
نهادی دولتی در ذیل وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، فعالیت مجازی هنرمندان و 

صنعتگران عرصه مد و لباس کشور را از فیلتر خود عبور دهد.

سه کتابِ کانون در فهرست برترین 
کتاب های اسفند خانه  کتاب

کتاب های »هرمان«، »یک آدم نقاشــی کن« و »باز هم ســوالی دارید؟« از سوی 
خانه ی کتاب، در فهرست بهترین کتاب های اسفند 98 معرفی شد.

به گزارش صبح امــروز به نقل از روابط  عمومی و امور بین الملل کانون، فهرســت 
برترین کتاب منتشــر شده در اسفند سال 1398 در موضوع های »کودک و نوجوان« 
با عنوان »اســفندنامه کتاب« به تازگی منتشر شــده است. هیات بررسی و انتخاب، 
آثار حوزه  کودک و نوجوان را در چند بخش داســتان تالیفی، داستان ترجمه، علوم و 

فنون و دین معرفی کرده اند.
براساس این گزارش یک اثر تالیفی و دو اثر ترجمه از انتشارات جدید کانون پرورش 

فکری کودکان و نوجوانان نیز در این فهرست به مخاطبان معرفی شده است.
»یک آدم نقاشــی کن« که در بخش داستان تالیفی این فهرست معرفی شده است، 
از جدیدترین آثار فریبا کلهر با تصویرگری میترا عبدالهی اســت. این کتاب کودکانه 
داســتان عمو نقاش و دختر کوچکی به نام صبا اســت که گفت وگوهای آن ها شکل 
دهنده  بدنه  اصلی داستان است. عمو نقاش قرار است برای صبا یک آدم بکشد اما به 
جای آن یک موش می کشد، از همین  جای داستان چالش های صبا با تعریف انسان 

و ماهیت و هویت او آغاز می شود.
همچنیــن کتاب های »هرمان« و »باز هم ســوالی داریــد؟« در بخش برترین های 
ترجمه ی این فهرســت معرفی شــده اند. »هرمان« به نویســندگی لارس ســابی 
کریستنســن و ترجمه شقایق قندهاری داســتان زندگی هرمان 11 ساله، یک پسر 
معمولی است. او با بقیه  پسرها تفاوت زیادی ندارد، تا این که یک روز وقتی از خواب 
بیدار می شــود، می فهمد که موهایش دارد می ریزد. او که پســر حســاس، زیرک و 
بامزه ای اســت، پس از مدتی می فهمد که در مدرســه همه دلشان برای او می سوزد 
و همین قضیه به شــدت آزارش می دهد. تا اینکه اتفاقــی جریان زندگی او را تغییر 

می دهد. این کتاب مناسب مخاطبان نوجوان است.
»باز هم ســوالی دارید؟« با ترجمه ی محبوبه نجف خانی مناســب رده ســنی هفت 
ســال به بالا است. »ماری لوئیز گِی« نویســنده و تصویرگر کانادایی برای پاسخ به 
ســوال های بی پایان کودکان این اثر را تالیف کرده است. ماری لوئیز در این کتاب با 
خرس های قطبی گمشــده، دایناسورهای پرنده، درختان سخنگو و حلزون های خال 
خالی و بعضی از شــخصیت های مورد علاقه  کتاب هایش، دنیایی خلق کرده اســت 
که در آن کودکان می توانند بخشــی از قصه باشند و اجازه دهند تخیلشان دیوانه وار 

به پرواز درآید.
علاقه مندان می توانند این آثار را از فروشــگاه های کانون پرورش فکری کودکان و 

نوجوانان )آفرینش( و فروشگاه های محصولات فرهنگی تهیه نمایند.

صبح امروز پای درد و دل هنرمندان؛

هنرمندان فضای امن کاری می خواهند
گرافیــک  کارگاه 
موضوع  با  همدلی 
و  مــردم داری 
انســانی  کرامــت 
و  رضوی  ســیره  در 
تاکید بــر فضای  بــا 
اکــران  و  مجــازی 
چهارشنبه  روز  شهری 
در محل کتابخانه قلم 
مشهد افتتاح و تا عصر 
جمعه به کار خود ادامه 

داد.
به گــزارش صبح امــروز در این کارگاه 
که 70 نفر از هنرمندان کشــور در زمینه  
زیر  داشتند،  هنرهای تجسمی شــرکت 
نظر اســاتید برتــر اقدام بــه تولید آثار 
گرافیکی، ویــژه فضای مجازی و اکران 

های شهری کردند .
به ســراغ 2 نفر از پیشکســوتان حاضر 
در ایــن کارگاه رفتم تا با آنان گفتگویی 

داشته باشم.
یکی از پیشکســوتان ســینما و عکاسی 
حاضــر در ایــن کارگاه گفــت: هنر در 
خراسان و مشهد از دیرباز مسئله ای جدی 
بوده است و هنرمندان و شاعران بسیاری 
در ایــن منطقه پرورش یافته اند و به نظر 
می رسد که امروز هم این روند ادامه دارد.

هنرمندان نیازمند یاری مسئولین
مهدی حکیمی افزود: همراهی مسئولین 
فرهنگی و هنری کشــور بــا هنرمندان 
استان، می تواند کمک بزرگی به ارتقای 
ســطح هنری اســتان و مشــهد کند. 
هنرمندان خــود به صورت جدی فعالیت 
می  کننــد و به همراهی جدی از ســوی 

مسئولین کشور و استان نیز نیاز دارند.
عدم تربیت درست ذائقه مردم

وی در خصــوص دلیل کمرنگ شــدن 
از هنر خاطرنشان کرد:  اســتقبال مردم 
مردم درگیر مشــکلات اقتصادی هستند 
و اولویت آنان مسائل اولیه زندگی است 
و این موضــوع امری جدی اســت که 
نمی تــوان از آن غافل شــد، نکته دیگر 
این اســت که ما ذائقه مردم را درســت 
تربیت نکرده ایــم، مردم باید با هنر فاخر 
آشنا شوند و این اتفاقی است که علیرغم 
اینکه باید بــه آن به طور جدی پرداخته 
شــود، بســیار ضعیف به آن توجه شده 

است.
این طلبــه هنرمند تصریح کــرد: مردم 
باید با هنرها و ســواد بصری آشنا شوند 
و این امر نیازمند این است که در جامعه 
گسترش پیدا کند که بخشی از آن وظیفه 
هنرمند و بخش دیگر آن نشــر و ترویج 
آن بیــن مردم اســت که ایــن موضوع 
باز هــم همراهی و کمک مســئولین را 
می طلبد، زیرا بسیاری از ابزارهای نشر و 

گسترش این آثار، دست مسئولین است.
وی ادامه داد: اینکــه ما چه چیزهایی را 
اکران کنیم و برای اکران های شــهری 
چگونه تصویرگری انجام دهیم، نوع آثار 
ذائقه مردم را تغییر می دهد، بنابراین باید 

دقت کنیم تا آثار ارزشمند را اکران کنیم. 
به این ترتیب مردم به تدریج با آثاری که 
تقویت شــده اند و رشد پیدا کرده اند، آشنا 

می شوند .
مهدی حکیمی، هنرمند عرصه عکاســی 
و سینما در پایان سخنان خود ابراز کرد: 
تعامل بین خالقان آثار هنری و مسئولان 
فرهنگــی و هنری برای رشــد فضای 
مردم نســبت به آشنایی با هنر و مفاهیم 
فرهنگی، باید دو ســویه باشــد تا نتیجه 

مطلوب حاصل گردد.
نیاز به طراحی برای جذب مشتری

یکی دیگر از هنرمندان پیشکسوت فعال 
در عرصه تصویر گری و طراحی گرافیک 
نیز بیــان کرد: حــوزه گرافیک حوزه ای 
بسیار وسیع است. به عنوان مثال طراحی 
و گرافیک بســته بندی تمام محصولات 

فروشــگاهی اعم از داخلــی و صادراتی 
دامنه وسیعی دارد.

محمدرضا دوســت محمدی در گفتگو با 
خبرنگار صبح امروز افزود: در 20 ســال 
اخیر اوضاع ما بهتر شــده است. اما هنوز 
هم از اخبار می شنویم که تولیدکنندگان 
و صادر کننــدگان تــا چه حــد از ضعف 
بســته بندی رنــج می برند، یــک مثال 
مشهور آن خرما، پسته و زعفران است و 
بسیاری از محصولات ما به خاطر ضعف 
بسته بندی که بخش عمده آن مربوط به 
طراحی داخلی است، به جایگاهی که باید 

برسند، نرسیده اند.
ایجاد استاندارد از سوی دولت

دوســت محمدی با بیــان اینکه حمایت 
دولت از اصناف طراحان گرافیک بســیار 
موثر اســت، تشــریح کرد: دولت باید با 
ایجــاد یک ســری از اســتاندارها برای 
تولید کنندگان به تولیــد و صادرات آنان 
کمک کند. در بســیاری از کشــورهای 
و  کارخانه داران  تولید کنندگان ،  پیشرفته، 
از گرافیک،  اســتفاده  برای  صنعت گران 
ملزم به رعایت استانداردهایی هستند. در 
غیر این صورت نمی توانند از هر طرحی 
اســتفاده کنند. ســاز و کارهــای قاونی 
ایــن گونه موارد می تواند توســط دولت 

راه اندازی و تصویب شود.
فضای فرهنگ و هنر فضایی دسته چندم 

است 
دوســت محمدی مطرح کــرد: به دلیل 
اینکه فضای فرهنگ و هنر فضایی دسته 
چندم اســت، بســیاری از هنرمندان آن 

زندگی امن کاری را که باید داشته باشند، 
ندارند که بخشی از آن مربوط به قوانین 
اقتصادی و صنعتی ما اســت. به عنوان 
مثــال، قوانین حمایت از حقوق معنوی و 
کپی رایت موضوعی است که هنرمندان 
به خاطر آن بسیار متضرر می شوند. زیرا 
بسیاری از کارهایی که تولید می کنند، در 
فضای ایران مورد اســتفاده غیر قانونی 
قــرار می گیــرد و حق و حقــوق آن به 
درســتی پرداخت نمی شود که امیدواریم 
هر چه زودتر قانون لازم تصویب شــود 
تا اوضاع بهتر شده و آینده بهتری داشته 

باشیم.
حمایت دولت لازمه استقبال مردم از هنر

این هنرمنــد پیشکســوت در خصوص 
کمرنگ شــدن اســتقبال مردم از هنر و 
آثار هنری ابراز کرد: بخشی از هنر توسط 
مردم خریدنی اســت، اما بخش دیگر آن 
را مردم به صورت موازی در حال خریدن 
آن هســتند. به عنوان مثال، وقتی مردم 
تبلیغی از یک کالا را در تلوزیون مشاهده 
می کنند، این تبلیغ تلوزیونی که یک اثر 
گرافیکی است، در حال ترغیب مردم به 
خرید آن محصول است و در واقع مردم 

مصرف کننده هنر گرافیکی هستند.
دوست محمدی اظهار کرد: وقتی صنعت 
فروکش می کند، تولید متوقف می شــود، 
عرصه فرهنگ بی متولی می شود و کسی 
نمی خواهد که در آن خرج کند، طراحان 
گرافیــک بیکار می شــوند، بســیاری از 
رشــته های هنری نیاز به خرید و فروش 
دارنــد. مانند نقاشــی، مجسمه ســازی، 

خوشنویســی یا صنایع دستی که طبیعتا 
در تمام این موارد به فرهنگ سازی نیاز 
است. اما زمانی که مردم برای اجاره خانه 
خود مشکل داشته باشند، هیچگاه برای 

خرید صنایع دستی هزینه نمی کنند .
ایــن هنرمنــد در پایان ســخنان خود 
خاطر نشــان کرد: شرایط حمایتی دولت 
می تواند در این زمینه کمک کننده باشد، 
حمایت هایی که می تواند از سمت دولت 
صورت بگیرد، سوبسیت هایی که می تواند 
بدهد و همچنین کمک به رفاه اجتماعی 

مردم کمک به هنرمندان خوهد بود.
لازم به ذکر است مراســم اختتامیه این 
برنامه عصر روزجمعه با حضور جمعی از 
مسئولین کشوری صورت گرفت و به کار 

خود پایان داد.
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حکیمی: ما ذائقه 
مردم را درست تربیت 
نکرده ایم، مردم باید 
با هنر فاخر آشنا شوند 
و این اتفاقی است 
که علیرغم اینکه باید 
به آن به طور جدی 
پرداخته شود، بسیار 
ضعیف به آن توجه شده 

است

دوست محمدی: به 
دلیل اینکه فضای فرهنگ 
و هنر فضایی دسته 
چندم است، بسیاری از 
هنرمندان آن زندگی 
امن کاری را که باید 
داشته باشند، ندارند که 
بخشی از آن مربوط 
به قوانین اقتصادی و 
صنعتی ما است
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مدیرکل دفتر عملکرد، بازرســی و پاســخگویی به شکایات وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی در بازدید از پروژه های احیای توس 
با قدردانی از اقدامات انجام شــده درتوس گفــت: »با توجه به تخصیص 
های پیش بینی شــده این فعالیت ها براســاس تاکید مقام معظم رهبری 
در خصوص اهتمام دولت به منطقه توس اســتمرار یابد.«به گزارش  صبح 
امروز مجید باقرکاظمی پس از بازدید از مجموعه تاریخی توس از اقدامات 
انجام گرفته و در دست انجام بازدید و از اقدامات انجام شده قدردانی کرد 

و افزود: »جلوخان آرامگاه فردوســی به وسعت هفت و نیم هکتار و برج و 
باروی شــهر تاریخی توس و تاسیسات مجموعه آرامگاه فردوسی از جمله 
مواردی اســت که در دولت دوازدهم به ثمر نشســته اســت.« هم چنین 
ابوالفضل مکرمی فر مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
خراســان رضوی گفت: »شهر توس عرصه شهر تاریخی توس 360 هکتار 
اســت که دور تا دور آن با برج و بارویی به طول 7200 متر مشخص شده 

است.«

مدیر کل بازرسی وزارت میراث 
فرهنگی در مشهد مطرح کرد:

احیای توس
  براساس فرمایش
 مقام معظم رهبری

مهندسی بازچرخانی آب های خاکستری 
در منازل مشهد

طی مراسمی برای اولین بار در کشــور، تفاهم نامه سه جانبه آغاز اجرای جداسازی 
و بازچرخانی آب های خاکســتری ســاختمان های مرتفع، عمومــی و منازل، میان 
شهرداری مشهد، سازمان نظام مهندسی ســاختمان و شرکت آب وفاضلاب مشهد 

به امضاء رسید.
به گزارش صبح امروز، سید محمود هاشمی فرماندار مشهد در ابتدای این مراسم که 
با حضور شــهردار و جمعی از اعضای شورای شهر، مدیرعامل شرکت آبفای مشهد، 
معاونان شــهردار و همچنین معاون مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی 
ضمن تقدیر از مدیریت شهری مشهد در این خصوص گفت: اجرای طرح جداسازی 
و بازچرخانی آب های خاکســتری یکی از راه های مناسب تامین آب برای مصارف 

غیر شرب به ویژه آبیاری فضای سبز است.
وی افزود: میزان مصرف آب شــهر مشهد 13هزار و 270 لیتر در ثانیه است درحالی 
که آب شرب تولیدی حدود 11 هزار لیتر در ثانیه است که اجرای این طرح می تواند 
به رفع این کمبود کمک کند.علیرضا شــهریاری عضو شــورای اسلامی شهر مشهد 
نیز در ادامه این مراســم با اشاره به اهمیت استفاده از پساب های تصفیه شده برای 
مصارف غیر شرب و آبیاری فضای سبز اظهارکرد: بر این اساس هرچه زودتر تصفیه 
خانه های محلی که در حال احداث اســت را به بهره برداری برسانیم به نفع شهر و 
مردم خواهد بود.وی افزود: تعداد زیادی از درخت ها و فضاهای سبز در خیابان های 
فرعی نیاز به آبیاری دارند که با اجرای طرح بازچرخانی آب های خاکستری ساختمان 

ها و منازل می توان این درختان را آبیاری کرد.
شهریاری اضافه کرد: معتقدم با وجود کمبود منابع آبی و در مقابل نیاز شهر به توسعه 
فضای ســبز هر چقدر برای بازچرخانی آب های خاکستری و تصفیه پساب ها هزینه 
کنیم ضرر نخواهیم کرد.در ادامه این مراســم شهناز رمارم عضو دیگر هیئت رئیسه 
شورای اسلامی شهر، نیز با تقدیر از شهرداری مشهد در اجرای این طرح اظهارکرد: 
حرکت خوبی برای تامین منابع آبی از محل بازچرخانی آب های خاکستری ساختمان 
ها و منازل مســکونی آغاز شده اســت اما این امر نباید باعث طولانی شدن دریافت 
پروانه شــود.وی گفت: تعداد زیادی از شــهرهای بزرگ جهــان تجربیات خوبی در 
زمینه جدا ســازی و بازچرخانی آب های خاکســتری دارند که پیشنهاد می دهم به 
این تجربیات نیز برای پیشــبرد طرح توجه شود.اسماعیلیان، مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب مشــهد نیز در ادامه این مراســم تصریح کرد: جلسات کارشناسی خوبی 
برای آماده شــدن این تفاهم نامه برگزار شده است و اکنون آمادگی همکاری برای 
اجرایی شدن طرح جداسازی و بازچرخانی آب های خاکستری ساختمان ها و منازل 
مسکونی را داریم که تاثیر زیادی در حفظ منابع آبی خواهد داشت.همچنین درا دامه 
این مراسم شرکا، رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان خراسان رضوی نیز گفت: 
برای اجرای این طرح دوره های آموزشــی مورد نیاز برگــزار و اکنون آماده اجرایی 

کردن تفاهم نامه هستیم.
وی اضافه کرد: معتقدم طرح در ابتدا باید به صورت داوطلبانه و در ســاختمان های 
بزرگ و بلند مرتبه شــهر اجرایی شود.عرفانی معاون مدیرکل حفاظت محیط زیست 
اســتان نیز در این خصوص گفت: برای این که شــهری زیست پذیر و پایدار داشته 

باشیم به اجرای اینگونه طرح ها نیازمندیم.
وی افزود: متاســفانه اکنون حجم تولید فاضلاب مشهد دو برابر ظرفیت تصفیه خانه 

ها است که این کار باعث خالی شدن فاضلاب در کشف رود می شود. 

خود انتقادی عضو شورا:

کمیته های نظارتی متاسفانه کمتر به 
وظایف اصلی خود می پردازند

رئیس کمیته نظارتی شــماره 1 شــورای شهر مشــهد گفت: در حال حاضر بخش 
زیادی از وقــت کمیته های نظارتی، بویژه در مناطق کم برخوردار، صرف پرونده های 
بخشــودگی  و تبصره 8 می شود و همین موضوع سبب شده تا کمیته های نظارتی از 

وظایف اصلی خود وا بمانند .
بــه گزارش صبح امروز محمدهــادی مهدی نیا، با بیان اینکه کار اصلی و رســالت 
کمیته های نظارتی، نظارت بر عملکرد شهرداری های مناطق براساس و پایه مصوبات 
شوراســت، اظهارکرد: در جلســات کمیته نظارتی که به صورت هر 2 یا 3 هفته در 
یک منطقه برگزار می شــود، باید گزارش اقدامات منطقه طبق مصوبه های شــورای 
شهر، در حوزه های مختلف اعم از شهرسازی، هیات های فنی، پروژه های عمرانی و 

خدمات شهری و ... ارائه شود.
مهدی نیا افزود: متاســفانه در حال حاضر بخــش زیادی از وقت کمیته های نظارتی، 
بویژه در مناطق کم برخوردار، صرف پرونده های بخشــودگی  و تبصره 8 و شــکواییه 

های مردمی شده است.
وی بــا تاکید بر لزوم تجدیدنظر در آیین نامه نحوه رســیدگی کمیته های نظارتی به 
پرونده های شهروندان، بویژه در مناطق کم برخوردار و تعریف پروتکل های مشخص 
زمان بندی، گفت: رویه کنونی ســبب شده تا کمیته های نظارتی از مسیر اصلی خود 
دور شــوند.عضو شورا و رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر 
مشهد تصریح کرد: نظارت عالیه شورا در گام نخست باید پرونده ها و شکایات مردمی 
که از طریق بازرســی شهرداری و دیگر بخش های مرتبط پاسخ نگرفته اند و امکان 
جوابگویی به آنها در شهرداری وجود ندارد را بررسی کند؛ سپس اگر نظارت عالیه نیز 
نتوانست پاســخگویی کند، پرونده در کمیته نظارتی مطرح شود و از ظرفیت قانونی 

کمیته ها برای حل مسائل استفاده گردد.

طرح راهبردی توس در کمیته فنی شورای عالی شهرسازی تصویب نشد

توس در بن بست شورای عالی شهرسازی
ویژه  کمیسیون  رئیس 
بهسازی  و  توســعه 
شــورای  تــوس 
شــهر  اســلامی 
مشــهد از بی نتیجــه 
بررســی های  مانــدن 
طرح راهبــردی منطقه 
منفصل توس در جلسه 
کمیتــه  گذشــته  روز 
فنــی شــورای عالــی 
شهرسازی در وزارت راه 

و شهرسازی خبر داد.
به گزارش صبح امروز، سیدمســعود ریاضی 
با اعــلام این خبر گفت: متأســفانه باوجود 
تأکیدات چندباره و صریح مقام معظم رهبری 
در باب خدمات رسانی و بهبود شرایط منطقه 
منفصل توس، با اینکه هفت سال از مصوبه 
شورای عالی شهرسازی در باب اتصال منطقه 
منفصل توس به شهر مشــهد می گذرد اما 
هنوز این منطقه 40 هزارنفری فاقد هرگونه 
طرح شهرســازی بوده و جلسه کمیته فنی 
شورای عالی نیز بدون نتیجه گیری و خروجی 

مشخص پایان یافته است.
وی با اشــاره به تأخیر بســیار در برگزاری 
جلسات بررسی طرح راهبردی در کمیته فنی 
گفت: جلســه قبلی این موضوع 13 ماه قبل 
برگزار شده و قاعدتاً وقتی چنین تأخیرهایی 
در برگزاری جلســه های کمیتــه فنی وجود 
دارد در هر جلسه با تغییرات مدیریتی، تغییر 
کارشناسان و یا تغییر دولت ها مواجه می شویم 
که قاعدتاً نتیجه گیری و به سرانجام رساندن 
جلســه ها را با مشکل مواجه می کند. در این 
جلســه نیز باوجودآنکه مذاکرات گذشته به 
نقطه امیدوارکننده ای رســیده بود اما مجدداً 
بحث ها به گذشته های دور بازگشته و زمان 
جلسه کفاف دفاع مشاور از طرح تنظیم شده را 

به دست نداده است.

وی خاطرنشان کرد: سال ها پیش مقام معظم 
رهبری در فرمایشات خود خواستار رسیدگی 
به وضعیت منطقه تاریخی شــده و همچنان 
در این مورد دغدغه دارند، با این وجود این همه 
تعلل در به سرانجام رسیدن برنامه های توسعه 
این منطقه جای ابهام بسیار دارد و دست کم 
باید برای مردم مشــخص شــود چه نهاد یا 
اشــخاصی تمایل به بهبود شــرایط زندگی 
ساکنان این منطقه ندارند. باید مشخص شود 
که کــم کاری و قصور یــا مقاومت از جانب 
وزارتخانه یا اداره کل راه و شهرسازی استان، 
استانداری، شرکت مشاور، نمایندگان شهر یا 

هر بخش دیگری است.
به گفتــه ریاضی، بــرای نظــام جمهوری 
اسلامی زیبنده نیســت یک منطقه  باوجود 
سابقه هفت ساله اتصال به کلان شهر مشهد 
همچنان بی برنامه بوده و امکان خدمات رسانی 
و پاســخگویی به مردم و ساکنان آن فراهم 

نباشد.
رئیس کمیســیون ویژه توســعه و بهسازی 
توس شــورای اسلامی شهر مشــهد یادآور 
شد: نبود طرح راهبردی مشکلات عدیده ای 
برای شــهرداری و شــهروندان ایجاد کرده 
اســت ازجمله آنکه هرگونه ساخت وساز در 
این منطقه تخلف از قانون به شــمار می رود 
چراکه بدون وجود طرح مشخص شهرداری 
امکان صدور هیچ گونه مجوز ساختمانی اعم 
از تغییرات، تعمیرات یــا احداث بنای جدید 
را ندارد در حالی که ســاکنان و شــهروندان 
نمی توانند ســال ها در بلاتکلیفی به سر برده 

و از برنامه های زندگی خود صرف نظر کنند.
وی ادامــه داد: بدتر از این هم مشــکلات 
خدمات شــهری شهرداری اســت. در حال 
حاضر شهرداری مشهد حتی امکان آسفالت 
بســیاری از معابر این منطقه را ندارد چراکه 
به دلیل عدم وجود طرح مشــخص عرض و 
طول و مسیر معابر قطعی و مشخص نیست و 

اساساً اقدام شهرداری در این حوزه ها اقدامی 
غیر قانونی قلمداد شــده که موجب برخورد 

نهادهای نظارتی خواهد شد.
ریاضــی تأکید کرد: متأســفانه تمــام این 
مشکلات در نگاه شهروندان ساکن در منطقه 
منفصل توس تقصیر شــهرداری دیده شده و 
قاعدتاً هیچ کس از مردم عادی به ســوال از 
دستگاه راه و شهرسازی نمی پردازد. ازاین رو 
طی سال های گذشــته ناراحتی و اعتراضات 
فراوانی از ســمت ساکنان شــاهد بوده ایم و 
گهــگاه کار به درگیری بیــن مردم و پلیس 
ســاختمان یا کارشناســان نظارتــی و فنی 

شهرداری کشیده است.

از دیگر مشــکلاتی که به گفته ریاضی نبود 
طرح راهبردی باعث آن می شــود عدم ورود 
سرمایه گذاران برای شــرکت در برنامه های 
ویژه گردشــگری و توســعه بافت تاریخی 

شاهنامه، است.
رئیس کمیسیون ویژه توسعه و بهسازی توس 
شورای اسلامی شهر مشهد ادامه داد: وقتی 
طرح مشخصی برای مدیریت و توسعه منطقه 
وجود نداشــته باشد امکان مذاکره و توافق با 
سرمایه گذار برای اجرای پروژه های زیرساختی 
در جهت رونق اقتصادی منطقه، بهبود شرایط 
کســب وکار و زندگی و جذب گردشــگر که 
درنتیجه تمام این ها ارتقاء وضعیت اقتصادی 
منطقه و شهر را باعث می شود فراهم نیست. 
لذا بــدون طرح راهبردی مصوب تنها در حد 
پروژه هایی که اکنون در جریان اســت مانند 
احداث جلوخان یا بهســازی محور شاهنامه 
برای شــهرداری امکان پذیر است که قاعدتاً 

جوابگوی نیازهای منطقه نخواهد بود.
وی همچنیــن گفت: باوجودآنکه ســازمان 

میراث فرهنگی نیز در حوزه منطقه منفصل 
توسط دغدغه های فراوانی داشته اما طی سال 
گذشته و با جلسات کارشناسی متعدد و تعامل 
و تفاهم ایجادشده شهرداری مشهد مشکلات 
و دغدغه هــای میراث فرهنگــی را برطرف 
کرد. درحالی که در جلسه روز گذشته به دلیل 
تأخیر فراوان و فاصله طولانی بین دو جلسه 
مجدداً بحث ها به نقطه قبل از توافق با میراث 

فرهنگی بازگشته است.
ریاضی تصریح کرد: مقرر شده جلسه بعدی 
کمیته فنی هفته آینده برای پیگیری موضوع 
برگزار شود. باتوجه به اینکه این جلسه با تاخیر 
فراوان مواجه شده و اهمیت این طرح بر هیچ 
کس پوشیده نیست، امیدواریم جلسه آتی با 
حضور شخص اســتاندار خراسان رضوی و 
یا نماینده ایشــان برگزار شود تا ضمن نشان 
دادن اهمیت موضوع به اعضای کمیته فنی، 
درنهایت و با تاخیر فراوان این طرح در هفته 
آتی در کمیته فنی به ســرانجام رسیده و به 

شورای عالی ارسال شود.

خبر

معاون عمران حمل و نقل و ترافیک شــهرداری مشهد گفت: پروژه بازگشایی مسیر 
کوشش تا خلج بهمن ماه امسال آماده بهره برداری خواهد شد.

بــه گزارش صبح امروز، خلیل ا... کاظمی با بیان این مطلب اظهار کرد: بازگشــایی 
مسیر کوشش تا خلج یکی از خواسته های چندین ساله ساکنان این منطقه است که 
با هدف بازگشــایی انتهای کوشش و اتصال آن به شریان اصلی شهر در اردیبهشت 

سال گذشته آغاز شده است.
وی افزود: اجرای این پروژه باعث کاهش ترافیک خیابان های کوشش و قائم)عج( 
و اتصال ایــن معبر به خیابان های خلج، قائم، بولوارنماز و دسترســی راحت تر به 

منطقه گردشگری هفت حوض خواهد شد.
معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شــهرداری مشــهد بیان کرد: در حال حاضر عملیات اجرایی پروژه از جمله پیاده 

روسازی، زیرسازی، آسفالت معبر، اجرای آیلند فضای سبز و تامین روشنایی به سرعت در حال انجام است .
کاظمی با اشــاره به این که پروژه بازگشایی کوشش تا خلج بهمن ماه سال جاری آماده بهره برداری خواهد بود، گفت: 

اجرای این پروژه مبلغ 30 میلیارد تومان هزینه در برخواهد داشت.

مدیرعامل شرکت بهره برداری قطارشهری شهرداری مشهد گفت: با 
توجه به درخواست مکرر شــهروندان از 23 خرداد ساعت کاری قطار 

شهری مشهد به حالت عادی خود باز گشت.
 بــه گزارش صبح امروز، وحید مبین مقــدم با بیان این مطلب، اظهار 
کرد: با توجه به بازگشــایی قطار شــهری از 6 خرداد ماه سال جاری 
بنا بر آن شــد که بــا رعایت کامل نکات بهداشــتی و فاصله گذاری 
اجتماعی قطار شهری مشهد از ساعت 6 الی 20 به شهروندان خدمات 

رسانی کنند
وی افزود: در نهایت با توجه به درخواســت مکرر شهروندان بنا بر این 
شــد از امشب ساعت کار قطار شــهری به روال عادی خود یعنی 6 تا 

22 باز گردد.
مدیرعامل شــرکت بهره برداری قطارشــهری شــهرداری مشــهد 

خاطرنشان کرد: گفتنی است که ساعت کاری مترو در روزهای تعطیل مانند روال گذشته از 7 الی 22 خواهد بود.

بهره برداری از پروژه بازگشایی مسیرکوشش تا خلج در بهمن ماه امسال بازگشت ساعت کاری قطارشهری به روال گذشته

رئیس کمیســیون برنامه و بودجه 
شورای شهر مشــهدمقدس گفت: 
منطقه 11 از ظرفیت ها  و بسترهای 
اجرای شهر همگان  برای  مناسبی 
برخوردار است و برخی از محور های 
این طرح می توانــد در این منطقه 
اجرایی شود.به گزارش صبح امروز، 
بتول گندمــی در ادامه بازدیدهای 
هفتگی خــود از مناطق، در منطقه 
11 شــهرداری حضــور یافت و با 
شــهردار و جمعــی از مدیران این 

منطقــه گفتگو کرد تا در جریان آخرین اقدامات و برخی مســائل و مشــکلات آنها در حوزه های مختلف 
قرار گیرد.وی در حاشیه این بازدید با اشاره به انتصاب اولین شهردار بانو در دوره شورای پنجم اظهارکرد: 
بســیار خرسندیم که پس از 250 روز تصدی سرپرستی منطقه، حکم صادر شد و از شهردار محترم و همه 
دســتگاه های همراه برای تحقق این خواســته، تقدیر و تشــکر می کنم.وی افزود: اتفاق میمون و مبارک 
دیگر که برای اولین بار در شهر مشهد شاهد آن هستیم، انتصاب اولین بانو به عنوان رئیس یکی از نواحی 
شــهرداری است.گندمی خاطرنشــان کرد: امیدواریم کارنامه عملکردی زنان ما در این سطوح درخشان تر 
شــود تا بتوانیم فضای بیشتری را برای انتصاب بانوان در ســمت های مدیریتی شاهد باشیم.وی در ادامه 
صحبت های خود، منطقه 11 شــهرداری را بافتی جوان دانســت که تقریباطبقه متوسط و کارمند و آگاه به 
حقوق خود در آن سکونت دارد که سرمایه با ارزشی برای مدیریت شهری است.رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای شهر مشهد با بیان اینکه ظرفیت های بسیار و متعددی در این منطقه داریم که یکی از آنها 
پارک ملت است، گفت: این پارک بیش از نیم قرن قدمت داشته و مسافران و زائران و شهروندان مشهدی 
خاطرات زیادی از این فضای بانشــاط و مفرح دارند.گندمی خاطرنشان کرد: منطقه 11 مجموعه ای است 
که به لحاظ شهرســازی و ارائه خدمات و دسترســی ها و محورها، در قیاس با ســایر مناطق شهر، سامان  
یافته تر اســت و لذا خدماتی که ارائه می شــوند باید به روز شده و از کیفیت مطلوب برخوردار باشد.وی در 
ادامه با بیان اینکه استفاده از برخی ظرفیت های منطقه همچون کال چهل بازه، بعنوان ظرفیتی بزرگ برای 
گذران اوقات فراغت شــهروندان فرصت مغتنمی است که حل مسائل آن نیازمند ورود و همراهی مدیران 
اســتان اســت، تصریح کرد: دغدغه ما در این منطقه، ارائه خدمات مطلوب به شهروندان است؛ شهروندان 
این منطقه، خوشبختانه اشراف بیشتری به حق و حقوقات خود دارند و خوشحالیم که پرسش گر و مطالبه گر 
هســتند و این نظارت شهروندان منجر به سلامت بیشتر خواهد شد لذا در ارائه خدمات و پاسخگویی دقت 
نظر بیشــتر شهرداری را می طلبد.گندمی تاکید کرد: کارکنان شهرداری باید در تمام بخش ها و مناطق در 
تعامل و پاســخگویی به مردم، حقوق مردم را ســرلوحه کار خود قرار دهند و به حق و حقوقات شهروندان 
توجه ویژه داشته باشند.رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر مشهد با بیان اینکه از ابتدای فعالیت 
شورای پنجم تاکنون در حوزه های ورزشی و سلامت زیرساخت های خوبی در منطقه 11 شکل گرفته که 
از جمله آنها میتوان به مجموعه ورزشی امید و زندگی اشاره کرد، گفت: مجموعه ورزشی امامت 49 نیز در 
حال ساخت بوده که تاکنون 95 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و تا پایان سال به بهره برداری خواهد رسید

معاون خدمات شــهری شهرداری 
مشــهد از کاشــت 42 هزار اصله 
درخت در اراضی کشــف رود خبر 
داد. به گزارش صبح امروز، مهدی 
انجام  اقدامات  درخصوص  یعقوبی 
شده در کشف رود گفت: بر اساس 
دستور استاندار، شهرداری مشهد از 
20 آبانمــاه 98 به عنوان مدیریت 
رود، عهده  واحد ساماندهی کشف 
دار مسئولیت ساماندهی و بهسازی 
81 کیلومتر از رودخانه کشــف رود 

حدفاصل محدوده غربی حوزه اســتحفاظی شهر مشــهد تا 5 کیلومتر بعد از چرمشهر شده است که در 
این خصوص مدیریت شــهری اقدام به تهیه شرح خدمات جهت به کارگیری مشاور مادر برای تدقیق و 

بروزآوری مطالعات می باشد که در حال انعقاد قرارداد می باشد.
وی افزود: با پیگیری شــهرداری مشهد و اقداماتی که شــرکت شهرک های صنعتی استان انجام داده، 
فاز یک تصفیه خانه چرمشهر در اسفندماه 98 به بهره برداری رسید و فاز 2 آن نیز در ماه آینده به بهره 
برداری می رسد، و این تصفیه خانه با ظرفیت 30 لیتر در ثانیه، مشکل پساب خروجی کارخانجات پوست 

و چرم مشهد را به طور کامل رفع خواهد کرد.
یعقوبی تصریح کرد: در موضوع تصفیه خانه سپتاژ که مدت زیادی برای شهر مشهد مشکل ایجاد کرده 
بود نیز، با همت شهرداری مشهد بعد از انجام مطالعات و آگهی فراخوان بصورت EPC )طراحی، ساخت 
و بهره برداری(، عملیات اجرایی آن با اعتبار 74 میلیارد تومان از ماه جاری در حال انجام اســت و این 

تصفیه خانه با مساحت 8 هکتار و با ظرفیت 30 لیتر در ثانیه در محل تصفیه خانه اولنگ قراردارد.
 وی گفت: تصفیه خانه طبرسی شمالی و کالورت التیمور که یکی دیگر از تصفیه خانه های شهر مشهد 

است و براساس مطالعات تدقیق شده در مرحله انتخاب سرمایه گذار قرار دارد.
معاون شهردار مشهد در خصوص ساماندهی 115 هکتاری بستر کشف رود نیز اظهار داشت: هم اکنون 
شهرداری مشهد به طور همزمان در حال ساماندهی بستر و مسیر رودخانه کشف رود است که محدوده 
کلات - خین عرب به طول چهار و نیم کیلومتر و محدوده قازقان-احمدآباد به طول یک و نیم کیلومتر 

در دستور کار قرار گرفته است.
 وی با اعلام اینکه فضای ســبز موجود در کشف رود 180 هکتار بوده ، گفت :در حال حاضر 70 هکتار 
توســعه فضای ســبز جدید با 42 هزار اصله درخت در اراضی مازاد بر بستر رودخانه در نظر گرفته شده 
است.یعقوبی با بیان اینکه برای حفاظت از مسیر رودخانه نیز قطعات نیوجرسی و دیواره های خود ایستا 
در نظر گرفته شــده است، گفت: به جهت عدم تردد افراد سودجو به جاده های اختصاصی، 2300 قطعه 
بتنی)نیوجرسی و دیواره های خود ایستا( در حال نصب است که طبق هماهنگی با بخشداری ها، اداره راه 
و ترابری و شرکت آب منطقه ای، امکان دسترسی به مسیرهای مجاز فراهم خواهد شد و دسترسی های 
غیر قانونی و غیر مجاز نیز مســدود می شود بطوری که امکان تردد غیر مجاز به جاده های اختصاصی 

وجود نخواهد داشت.
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رییس هیات کشتی خراسان رضوی خبرداد

احتمال حضور کشتی خراسان در لیگ 
برتر با دو نماینده

خراســان رضوی مســعود ریاضی از احتمال حضور تیم های کشــتی آزاد و فرنگی 
خراسان رضوی در رقابت های لیگ برتر کشتی کشور خبر داد.

مســعود ریاضی در گفت وگو با ایسنا، در خصوص رونمایی از سردیس پهلوان محمد 
خادم، پیشکسوت کشتی خراســان و پدر رسول و امیررضا خادم، دو قهرمان کشتی 
ایران و جهان اظهار کرد: خانواده خادم در ورزش کشــور، خانواده شــناخته شده ای 

هستند و بیش از نیمی از مدال های جهانی توسط این خانواده کسب شده است.
وی با اشاره به مدال آوری های رسول و امیررضا خادم تصریح کرد: رسول و امیررضا 
خادم هر دو در رشــته کشتی توانســتند قهرمان جهان شوند که این موضوع افتخار 
بی نظیری در اســتان به حســاب می آید. پدر این دو فرزند ورزشــکار از پهلوانان و 
ورزشکاران با اخلاق بوده و به پاس زحمات این بزرگوار این نماد به همت شهرداری 
مشــهد در یکی از معابر شهر نصب شد، امیدوارم نســل جوان از این قهرمانان الگو 

بگیرند.
وی خاطرنشان کرد: به دنبال دیده شدن پهلوانان و قهرمانان استان خراسان رضوی 
در ســطح شهر مشهد مقدس هســتیم. آغاز این طرح به شــهریورماه سال گذشته 
برمی گــردد. بــا توجه به حضورم به عنــوان رییس هیات کشــتی، در قالب طرحی 
دوفوریتی به شــورای شهر پیشنهاد کردم که میدانی را به نام محمد خادم نامگذاری 
کنیم. خوشــبختانه این پیشنهاد با لطف و مســاعدت همکارانم در شورا به تصویب 
رســید. همچنین در هفته ترویج فرهنگ پهلوانی، سردیسی از این کشتی گیر ارزنده 

در این میدان نصب شد.
ریاضــی تصریح کرد: در حد توان و تا جایی که می توانم به دنبال این هســتم که 
قهرمانان کشــتی و پهلوانان بزرگ استان خراســان رضوی دیده شوند و در همین 
راستا نیز نسبت به نصب 20 بنر از تصاویر این قهرمانان از جمله پهلوان احمد وفادار، 
پهلوان ابوالقاســم ســخدری، پهلوان گلمکانی و پهلوان کارگر در سطح شهر مشهد 

اقدام کردیم.
وی ادامه داد: با پیگیری های که داشــتم و همکاری دیگر عزیزان در شورای شهر 
مشــهد، سال گذشته نیز تندیس پهلوان احمد وفادار در میدانی که به نام این پهلوان 

در شهر مشهد است نصب شد.
رئیس هیأت کشــتی اســتان خراســان رضــوی در پایــان در مورد حضــور تیم 
هــای ایــن اســتان در لیگ برتر کشــتی خاطرنشــان کرد: جلســه خوبــی را با 
رزم حســینی، اســتاندار خراســان رضــوی داشــتیم و او قــول مســاعدت داد. 
 امیــدوارم کــه بتوانیم با 2 تیم در در لیــگ برتر کشــتی آزاد و فرنگی حضور پیدا

 کنیم.

بازی تدارکاتی پیکان مقابل شهرخودرو
شــاگردان عبدالله ویســی در ادامه مسیر آماده ســازی خود روز دوشنبه در دیداری 

تدارکاتی به مصاف شهرخودرو خواهند رفت.
به گزارش »ورزش ســه«، پیکان که خود را آماده شروع دوباره لیگ برتر و 9 تقابل 
باقیمانده برای فرار از ســقوط می کند، در ادامه دیدارهای تدارکاتی روز دوشــنبه به 

مصاف شهرخودرو خواهد رفت.
پیکانی ها طی روزهای اخیر با انجــام تمرینات و دیدارهای تدارکاتی به دنبال آماده 
ســازی خود بوده اند و علاوه بر جدال با شهرخودرو، یک دیدار تدارکاتی با استقلال 

را نیز در دستور کار دارند.
از نکات جالب دیدار پیکان مقابل شهرخودرو می توان به تقابل مهدی رحمتی، دروازه 

بان کنونی شهرخودرو با تیم سابقش اشاره کرد.

 افشاگری مربی دروازه بانان سابق پرسپولیس

چرا رادوشوویچ 
مشت به سینه می کوبید

خبر

511/8هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )7714(
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر رای شماره 139860306005007714  مورخ 98/11/23  هیات اول 
موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشــابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای محمد 
وجدانی   فرزند غلامعلی   نســبت به ششدانگ یکباب ساختمان  به مساحت 132/75  مترمربع از پلاک 
شماره 57 فرعی از 50 اصلی واقع در اراضی دهنو خرابه    بخش 12   حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری 
از مالک رســمی آقای علی اصغر سلیمانی فرزند غلامعلی   محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی 
در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شهرها و در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض 
باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول 
به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 
و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیســت . تاریخ انتشار نوبت اول 99/03/24 تاریخ 

انتشار نوبت دوم 99/04/08   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

********************************************
511/9هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )1451و1452و1453و1454(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر رای شماره 139960306005001451 و 139960306005001452 
و 139960306005001453 و139960306005001454  مورخ 99/03/19  هیات اول موضوع ماده یک 
قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشــابور تصرفات مالکانه و بلامعارض خانمها زهره محروقی و زهرا 
محروقی فرزندان رجبعلی  هرکدام نســبت به یکدانگ مشــاع و آقایان کمال محروقی و سعید محروقی  
فرزندان رجبعلی هرکدام نســبت به دو دانگ مشــاع از ششــدانگ یکباب مغازه  به مســاحت 109/25   
مترمربــع از پلاک شــماره 689 فرعی از 231 اصلی واقع در  اراضی مرتضــی آباد بخش 2   حوزه ثبت 
ملک نیشــابور خریداری از مالک رســمی خانم نرگس محروقی   محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این 
اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شهرها و در روستاها از 
تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند 
معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض 
گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت 
می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 99/03/24 

تاریخ انتشار نوبت دوم 99/04/08   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

*********************************************

511/10هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )1389و1390و1391و1
392و1393و1394و1395(

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رســمی نظر به دســتور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رســمی مصوب 1390/09/20 و برابــر رای شــماره 139960306005001389 و 139960306005001390 
و   139960306005001393 و   139960306005001392 و   139960306005001391 و 
139960306005001394 و 139960306005001395  مــورخ 99/03/14  هیات اول موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقایان محمدرضا و ناصر و کاظم و مجید شهرت 
همگی رقامی فرزندان غلامرضا و خانم طاهره نیک زاد فرزند محمد حســین   هرکدام نســبت به یکدانگ مشاع 
و خانم ها هما رقامی و مریم رقامی فرزندان غلامرضا   هرکدام نســبت به نیم  دانگ مشــاع از ششدانگ یکباب 
ســاختمان   به مساحت 144/15   مترمربع از پلاک شــماره 337 فرعی از 232 اصلی واقع در اراضی نجف آباد 
بخش 2   حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی آقای غلامرضا رقامی  محرز گردیده است.لذا بموجب 
ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این 
اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شــهرها و در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند معترض باید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواســت را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 99/03/24 تاریخ انتشار نوبت دوم 99/04/08   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

*********************************************
511/11هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )1397(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر رای شماره 139960306005001397  مورخ 1399/03/18  هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشــابور تصرفــات مالکانه و بلامعارض آقای 
منصور گلســتانی   فرزند قربانعلی    نســبت به ششدانگ یکباب مغازه   به مساحت 291/08  مترمربع از 
پلاک شــماره 133 فرعی از 52 اصلی واقع در اراضی زین آباد    بخش 12   حوزه ثبت ملک نیشــابور 
خریداری از مالک رسمی آقای حسین هفت آبادی  فرزند غلامعلی   محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 
3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه 
این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها 
از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند 
معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض 
گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت 
می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 99/03/24 

تاریخ انتشار نوبت دوم 99/04/08   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

*******************************************
511/12هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )1398و1399(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی مصوب 1390/09/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در 
واحد ثبتی نیشــابور مورد رســیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض انان محرز و رای لازم صادر گردیده 
اســت جهت اطلاع عموم به شــرح ذیل اگهی می گردد. املاک متقاضیان واقع در حوزه ثبتی نیشــابور 
بخش 2 پلاک 235 اصلی  شــرکت تعاونی  مســکن فرهنگیان  به شناسه ملی 10860254778 نسبت 
به  ششــدانگ یک یکباب ساختمان  به مساحت 961/23 مترمربع واقع در اراضی زینل بیک   خریداری 
از محل مالکیت مشــاع شرکت تعاونی  برابر رای شــماره 139960306005001398 - شرکت تعاونی  
مسکن فرهنگیان  به شناسه ملی 10860254778 نسبت به  ششدانگ یک یکباب ساختمان  به مساحت 
577/13 مترمربــع واقــع در اراضی زینل بیک  خریداری از محل مالکیت مشــاع شــرکت تعاونی برابر 
رای شــماره 139960306005001399  لذا بموجب مــاده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق 
این روزنامه و محلی کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به 
اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در 
صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیســت بدیهی اســت برابر ماده 13 ائین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا 
اظهارنامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب 
را در اولین اگهی نوبتی و تحدید حدود بصورت همزمان به اطلاع عموم می رساند و نسبت به املاک در 
جریان و فاقد ســابقه تحدید حدود واحد ثبتی اگهی تحدید حدود را بصورت اختصاصی منتشر می نماید. 

تاریخ انتشار نوبت اول 99/03/24 تاریخ انتشار نوبت دوم 99/04/08   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

پرســپولیس  دروازه بانان  مربی 
مدعی است رابطه بین شاگردان 
سابقش در پرسپولیس به شکلی 
متفاوت نسبت به آنچه که مدعی  

هستند، جریان داشته است.
گلر  “ورزش ســه”،  گزارش  به 
کروات سرخپوشــان در ابتدای 
فصل ماجرای عجیبی برای ادامه 
پشت  پرســپولیس  با  همکاری 
سر گذاشت؛ از اعلام خبر فسخ 
با  بازگشت دوباره  تا  قراردادش 
پیراهن شماره 44 و خشمی که 
بعد از هر کلین شــیت و سیو به 

نمایش می گذاشت.
دو گلر تقریبا یک سطح هیچ گاه 
نمی توانند بدون چالش کار را در 
یک تیم دنبــال کنند؛ تجربه ای 
که طی ســالیان اخیــر نه تنها 
تمامی  کــه  ایران  فوتبــال  در 
لیگ های معتبر این موضوع برای 
نیز  مدت  کوتــاه  تورنمنت های 
به اثبات رســیده است؛ با این 
حال همه طی فصول اخیر درگیر 
ایــن بوده اند که به چه شــکل 
در  توانسته  رادوشوویچ  بوژیدار 
ســایه بیرانوند و در سکوت به 
کار خــود ادامه دهــد و البته در 
فرصت های کوچکی که نصیبش 
شــده، با بهترین عملکرد به آن 
از  بعد  دهد.بوژیدار  مثبت  پاسخ 
الکساندر لوبانف که نتوانسته بود 
برآورده  را  تیم  این  در  انتظارات 
کند، به جمع سرخ ها اضافه شد 
و خیلی زود توانست با توجه به 
به  توانایی کیفی و رفتاری خود، 
محبوبیت بالایــی نزد هواداران 
این تیم دست یابد. با این حال 
طی فصول اخیر با نمایشــی که 
علیرضا بیرانونــد در این تیم از 
فرصت  کمتر  گذاشت،  بجا  خود 
این را پیدا کرد تا جایگاه ثابتی 
با  بیاورد.  به دســت  برای خود 
این حــال رفتار بــدو چالش و 
بازیکن در رقابت  این  حاشــیه 
با بیرانوند در کنار نمایشــی که 
به  در فرصت هــای کوتاهی که 
دســت می آورد، او را به یکی از 
خارجی های باسابقه در این تیم 

تبدیل کرد.

بــا این حال ســوال اصلی این 
بیرانوند  و  بوژیدار  رابطه  که  بود 
مصاحبه ها  در  کــه  همانطور  آیا 
و ژســت های آنها دیده می شد 
حسنه و مثبت بوده است؟ پاسخ 
این سوال اما شاید در رفتارهای 
مقطعی بوژیدار چیز دیگری را به 
اثبات برســاند و دقیقا به همان 
گلرهای  میان  نانوشــته  قانون 
هم ســطح در یک تیم را نشان 
دهد. جایی که بارها بوژیدار را با 
رفتار پرخاشگرانه و در عین حال 

مبارزه طلبی اش دیده ایم.
در  ابتــدای فصل  در  بوژیــدار 
باشــگاه  خروج  درب  یکقدمی 
قرار داشــت و در نیمه شب نقل 
و انتقالاتــی حتی خبر مربوط به 
لیســت  در  نامش  گرفتن  قرار 
خروج نیز به گوش رسید. اتفاقی 
کــه خیلی ها آن را به مشــورت 
اطرافیان  و  نزدیــکان  از  برخی 
تیم مرتبط دانستند. با این حال 
قراردادش  نهایــت  در  بوژیدار 
با ســرخ ها تمدید کرد و در  را 
برای  نیز  فصل  ابتدایی  روزهای 
این تیــم به میــدان رفت و با 
کلین شیت های پیاپی خود پاسخ 

مثبتی به این موضوع داد.
بــا این حال شــاید رفتار او در 
موضوع  این  گواه  بازی ها  برخی 
کمی  فرصت های  از  او  که  باشد 
کــه نصیبش می شــود ناراضی 
اســت. عمده این رفتار را شاید 
نمایش  و  آزادی  اســتادیوم  در 
“هیــس” او در بــازی با پدیده 
و مقابل ســکوهایی که از آن به 
عنوان افراد خاص یاد کرد، کاملا 
بود  عصبانیتی  موضوع  نمایانگر 
برابــر رفتارهای علیه  او در  که 

خود به نمایش گذاشت.
بوژیدار در بازی با ذوب آهن در 
اصفهان نیز با نمایشــی دیدنی 
پرســپولیس را در فــاز دروازه 
به موفقیت رســاند تا اینبار در 
روزهایی کــه بیرانوند با گابریل 
کالدرون سرمربی وقت تیم دچار 
تنش شده بود، با کوبیدن هایش 
به ســینه اش یک پیام دیگر به 
منتقدان و شاید مخالفش داشته 

باشد. 
ســرخ ها  کروات  بــان  دروازه 
علیرغم تمــام خودداری هایش 
بابــت رقابــت بــا بیرانونــد 
همواره یــک مدعی جدی برای 
دروازه اش محســوب می شد و 
شــاید همین موضوع نیز باعث 
برخی شیطنت ها نیز می شد تا او 
به زعم خود به جریان مخالفش 
باشد.  داشــته  اعتراض  تیم  در 
همــان جریانی کــه در ابتدای 
فصــل و در نقــل و انتقالات به 
گلر  که  زدند  برچســب هایی  او 
کروات را در آستانه ترک و عدم 
تمدید قرارداد از ســوی باشگاه 
قرار داده بود.اتفاقی که محسن 
نیم  دروازه بانان  مربی  ســیدی 
فصــل اول پرســپولیس نیز در 
آخریــن گفتگویی کــه در آنتن 
داشــت نیز به آن اشاره کرد و 
گفته بود: این رفتارهای بوژیدار 
بر سینه،  برای مشــت کوبیدن 
نشان دادن هیس و ... برای این 
بود که بخواهد خود را از ســایه 
خارج کنــد و بگوید، بله من هم 
هستم. او دروازه بان قابلی است 
کلین شــیت هایش  با  را  این  و 
در طــول فصــل و همچنیــن 
عملکردی که در تمرینات به جا 
می گذاشت، نشان داده اما پشت 
بیرانوند مانده بود و بهرحال این 

رفتار طبیعی بود.
با ایــن حال اکنون بــا جدایی 
قطعی علیرضا بیرانوند به مقصد 
شــاید  بوژیدار  بلژیک،  انتورپ 
فرصت بیشتری برای خودنمایی 
و نمایــان کردن حــس رقابت 
چهارساله خود در این تیم داشته 
باشد. حس رقابتی که باعث شد 
کوتاهی  فرصت های  علیرغم  او 
که نصیبش شــد بتواند یکی از 
بهترین فصول خــود را با ثبت 
کلین شیت های پیاپی به نام خود 
تا  شــده  باعث  که  کند.اتفاقی 
به جدایی  هواداران کمتر نسبت 
بیرانوند موضع داشــته باشند و 
خلا  به  نســبت  کمتری  نگرانی 
جدایی  شــماره یک خود نشان 

دهد.

سامانه پیامکی 
روزنامه صبح امروز
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امام جمعه کرج: دیگر نه از دِه و نه از کدخدا که کعبه آمال 
عده ای بود چیزی باقی نمانده

آیت الله حســینی همدانی، نماینده رهبر معظم انقلاب اسلامی در 
استان البرز و امام جمعه کرج در پانزدهمین خطبه مکتوب جمعه خود 
گفت: جامعه آمریکا از بدو تأسیس از تبعیض نژادی به خصوص علیه 
سیاه پوستان رنج می برد. سیاه پوستان آمریکا به خاطر سیاست های 
نژادپرستانه ی دولتی که مدعی حقوق بشر و آزادی های اجتماعی در 
دنیاست دائماً محروم بوده اند. هنوز در این کشور مدارسی هستند که 
کودکان سیاه پوست را ثبت نام نمی کنند؛ و همیشه پلیس آمریکا با 
ســه ویژگی )زور، خشونت و سرکوب( که دارد به جای اینکه حافظ 
امنیت جامعه اش باشــد، به کانون ســلب امنیت فیزیکی و روانی 
جامعه اش تبدیل شده است. در آمریکا عدالت اجتماعی وجود ندارد، 
چون فاصله طبقاتی، توزیع ثروت و خدمات بر اســاس نژاد و رنگ 
پوست صورت می پذیرد. سفیدپوست  بودن به خودی خود عاملی برای 
برخورداری هرچه بهتر از امکانات است و سیاه پوست یا سرخ پوست 
بودن دلیــل موجهی برای فقیر و محروم بــودن از امکانات تلقی 
می شود لذا فقر و نابرابری فقط یک مسئله اقتصادی صرف نیست 
بلکه یک موضوع سیاسی، فرهنگی است. خوب است آمریکا به جای 
دخالت در امور کشور ها به مسائل داخلی خود اعم از فقر و بی عدالتی 
و نژادپرســتی و فروپاشــی اخلاقی و خانوادگی و شکاف طبقاتی 
بپردازد. مطلب دراین باره فراوان است، اما آنچه مسلم است این است 
 که دیگر چیزی نه از دِه و نه از کدخدا که کعبه آمال عده ای بود باقی

 نمانده.

 آرزوی عضو هیات رئیسه مجلس ایران برای پیروزی 
مجدد ترامپ

نماینده مردم شهرســتان شاهین شهر و میمه و برخوار در مجلس 
شورای اســلامی گفت:امیدوارم که ریاست جمهوری آمریکا برای 
بار دوم انتخاب شود چرا که تحریم های ترامپ باعث ایجاد فرصتی 
برای رشد بیشتر در کشور شد. حاجی دلیگانی اظهار امیدواری کرد 
که ریاست جمهوری آمریکا برای بار دوم به این مقام انتخاب شود 
چرا که وجود وی و تحریم هایی که به واســطه ترامپ بر کشور ما 
تحمیل شده باعث ایجاد فرصتی برای خودکفایی و رشد بیشتر در 
کشور گردیده، شــاید تحریم ها را ظالمانه ببینیم، ولی باعث ایجاد 
فرصت شــکوفایی در کشور می شــود. عضو هیات رئیسه مجلس 
شــورای اســلامی تصریح کرد: گاهی تغییر روش، فرصت ایجاد 
می کند. ما باید از لاک احتیاط بیرون آمده وابتکار عمل را به دست 
بگیریم و بدین صورت می توانیم کشور را نجات دهیم ما باید اراده 
کنیــم و تصمیم بگیریم که زیر بار ظلم نرویم، تا بتوانیم روی پای 
خود بایســتیم. در این راه همه اعم از مسوولین و سردمداراننظام و 

مردم عادی جامعه، مسوول هستیم.

  چرا برخی از بانک ها هنوز پول سهام عدالت 
را واریز نکرده اند؟

سخنگوی سهام عدالت گفت: از بین 900 میلیاردتومان ثبت سفارش 
سهام عدالت تا آخر وقت دوشنبه )19 خرداد( 623 میلیارد تومان به 
فروش رفته بود. بخشــی از این سهام به این علت که کارگزار باید 
شرایط را بسنجد تا باعث ضرر و زیان عرضه کننده نشود و همچنین 
با در نظر گرفتن همه شرایط تصمیم بگیرد که به چه نحوی و چه 
زمانی ســهام را بفروشد هنوز به فروش نرفته است، در هر صورت 
ســهام باقیمانده به فروش می رود و مبلغ مــورد نظر به تدریج به 
حساب ســهامداران واریز خواهد شد؛ بنابراین علت عدم واریز وجه 
سهام عدالت برای برخی از سهامداران این است که اولا بخشی از 
این سهام به فروش نرفته است دوما روزی که بانک، سهام عدالت 
مردم را به فروش برساند فردای آن روز پول را واریز می کند. / ایرنا

 از افزایش قیمت های نجومی تا یخچال و فریزر
 300 میلیونی!

کالا هــای ایرانی تا حدود 25 تــا 30 درصد و کالا های خارجی که 
عمدتا به صورت قاچاق وارد شــدند تــا 100 درصد افزایش قیمت 
داشته است. مشاهدات میدانی نشان می دهد، قیمت یخچال و فریز 
سایدبای ســاید ایرانی حدودا بین 15 تا 21 میلیون تومان و کالای 
خارجی از 25 تا 85 میلیون تومان است. یکی از مغازه داران می گوید 
که نمایندگی یک شــرکت خارجی در ولنجــک یخچال و فریزر 

سایدبای ساید 300 میلیون تومانی هم می فروشد! /ایسنا

دستگیری در انتظار فروشندگان امتیاز خودرو های قرعه 
کشی شده

فرمانده انتظامی تهران بزرگ گفت: برخی از افراد در فضای مجازی 
و حقیقی اقدام به واگذاری امتیاز خودرو های قرعه کشی شده در ازای 
دریافت مبالغی از 10 میلیون تا 20 میلیون تومان کرده اند که نسبت 
به شناســایی این افراد با شیوه ها و شگرد های پلیسی اقدام شد. با 
ورود پلیس، افراد متخلف دســتگیر شده اند که برای آنان پرونده ای 

تشکیل شده و در حال رسیدگی است. /ایسنا
 

نماینده مجلس: باید در کشور طهارت اقتصادی ایجاد کنیم
یــک نماینده مجلس، گفت: مجلس بایــد بزنگاه هایی که موجب 
تعارض منافع میان منافع مدیران با منافع مردم می شود را پیدا کرده 
و قوانین مرتبط با آن حوزه را اصلاح کند، مدیر ما نباید در معرض 
تعارض منافع قرار گیرد و دچار فســاد شود. علی اصغر عنابستانی 
نماینده مردم سبزوار در مجلس یازدهم در گفتگو با ایلنا، در خصوص 
اولویت های مجلس یازدهم گفت: اولویت های مجلس یازدهم باید 

اولویت های مردم باشد و آنچه که اکنون اولویت اصلی مردم است را 
درنظر داشته باشد که قاعدتاً اولویت اول امروز مردم مسائل اقتصادی 
است که معیشت مردم را با چالش مواجه کرده است، از همین جهت 
ما باید به اقتصاد به عنوان اولویت اول مردم رســیدگی کنیم و در 
این مسیر هم باید پیش از همه با فساد اقتصادی مقابله کرده و در 
فضای اقتصادی کشور طهارت اقتصادی ایجاد کنیم تا اعتماد مردم 

به ساختار اقتصادی احیا شود.
 

 طرح مجلس برای تغییر نام فرودگاه مهرآباد 
به سپهبد سلیمانی

رحیم زارع نماینده مردم آباده در مجلس شورای اسلامی در گفتگو 
با فارس، از تهیه طرح دو فوریتی نمایندگان مجلس برای تغییر نام 
فرودگاه بین المللی مهرآباد به نام فرودگاه بین المللی شهید سپهبد 

قاسم سلیمانی خبر داد.
 

ترکیه مرز های خود بجز ایران را بازگشایی کرد!
به دنبال بخشنامه ریاست جمهوری ترکیه، مرز های زمینی، آبی و 
هوایی ترکیه به روی کشور های دیگر بازگشایی شده و شهروندان 
ترکیه نیز می توانند وارد یا خارج شوند. به دنبال مقابله با شیوع کرونا 
و پس از پیک اولیه بیماری و اعلام کنترل آن در ترکیه، این کشور 
اعلام کرد که تمامی مرز های خود بجز مرز های ایران را بازگشایی 
کرده است. به دنبال بخشــنامه ریاست جمهوری ترکیه، مرز های 
زمینی، آبی و هوایی ترکیه به روی کشور های دیگر بازگشایی شده 
و شهروندان ترکیه نیز می توانند وارد یا خارج شوند. تمامی افراد وارد 
شده به ترکیه مورد معاینه قرار خواهند گرفت و اگر کسی نشانه های 

بیماری را داشته باشد مورد تست PCR قرار خواهد گرفت.
 

 احمدی نژاد مانند بقیه می تواند در انتخابات 1400
 ثبت نام کند

عباسی ادامه داد: بنابراین احمدی نژاد نیز مثل سایر ایرانیان می تواند 
در انتخابات ثبت نام کند حال اینکه تایید صلاحیت شــود یا خیر، 
برعهده شورای نگهبان است.او درباره تلاش ها برای گرفتن تایید 
صلاحیت احمدی نژاد و اینکه آیا رایزنی  ها از سوی اطرافیان وی در 
حال انجام اســت؟ نیز توضیح داد: من این اطرافیان را نمی شناسم. 
برای احمدی نژاد، اطرافیان مختلفی تعریف می شود یعنی یکی حلقه 
نزدیک و یا عده ای دیگر. بنابراین چندین گروه را می توان احمدی 
نژادی و یا طرفدار احمدی نژاد و یا حلقه احمدی نژاد نامید. اینکه این 

اطرافیان چه کسانی هســتند، خبری ندارم. آنهایی که در این باره 
اطلاع دارند باید بگویند که این افراد در حال رایزنی و گفت و گو با 
شورای نگهبان هستند یا آن را قانع می کنند. اینکه از کلمات مبهمی 
چون حلقه استفاده کنند و چند کلمه را در کنار هم بیاورند، نمی توان 

مفهوم درستی را درک کرد.
 

واکنش یک نماینده به جوگیری نمایندگان در توییتر
ســید کاظم دلخوش نماینده مجلس یازدهم در خصوص فعالیت 
رقابتی نمایندگان مجلس یازدهم در توییتر و فضای مجازی گفت: 
متاســفانه این جو وجود دارد و باید فرصت داده شــود. نمایندگان 
متوجه خواهند شد که فعالیت شان در فضای مجازی تبلیغاتی نیست 
بلکه ضد تبلیغ اســت. نباید هم چنان در فضــای انتخابات بمانیم، 
برخی می خواهند برای مردم خودی نشان دهند در صورتی که باید 
کارشناسانه صحبت شود. باید از تریبون مجلس برای ملت درست 
اســتفاده شــود زیرا در غیر این صورت رو سیاه می شویم. نماینده 
موظف است از پشت تریبون مجلس و از خانه ملت از حق مردم به 
صورت اصولی و کارشناسی، دفاع کند. کسانی که در فضای مجازی 

جوگیر شدند البته بعد از مدتی متوجه اشتباه خود می شوند.
 

نوبخت می خواهد رئیس جمهور شود؟
رئیس ســازمان برنامه و بودجه خاطرنشان کرد: عده ای سفر های 
اســتانی ام را مبنای گمانه زنی درباره حضــورم در  انتخابات1400 
قرارداده اند. ضمن رد آن، یادآور می شــوم در هفت ســال گذشته 
مستمراً سفر استانی داشته ام پس انگیزه انتخاباتی بی اساس است. 
محمد باقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه در صفحه توئیتر 
خود نوشت: عده ای سفر های اســتانی ام رامبنای گمانه زنی درباره 
حضورم در  انتخابات1400 قرارداده اند. ضمن رد آن، یادآور می شوم 
در 7سال گذشته مستمراً سفر استانی داشته ام پس انگیزه انتخاباتی 
بی اســاس اســت. وی در ادامه تاکید کرد: انس والفت بامردم که 
همواره مورد تاکید امام و رهبری بوده بااین گمانه های بی مبنا کم اثر 

نمی شود.
 

موضوعی که داد علم الهدی را در آورد
آیت الله ســید احمد علم الهدی در مطلبــی که تحت عنوان خطبه 
مکتوب نماز جمعه مشــهد منتشــر کرد آورده است: قوای مقننه، 
مجریه و قضاییه دست به دست هم بدهند و با یک هماهنگی، مساله 
اجاره مســکن که به نقطه اضطراب مردم ما تبدیل شــده است را 

برطرف کنند.وی ادامه داد: آنچه امروز جریان معیشت خانواده ها و 
اقشار آسیب پذیر را در یک تنگنا قرار داده، مساله اجاره مسکن است 
کــه برخی خانواده ها را تا مرز اضطرار پیش برده اســت.امام جمعه 
مشهد اظهار کرد: از دولت محترم و وزیر مسکن و شهرسازی انتظار 
داریم در جهت تعدیل اجاره مسکن و پیش گیری از ارتقای اجاره ای 
که افراد شروع کرده اند اقدام جدی کنند. دولت اقدام جدی در زمینه 
اجاره مســکن انجام دهد و در حقیقت خســارت مدیریت ناهنجار 
مسکنی که در دوره های گذشته صورت گرفته است را جبران کند.

 
قاضیِ فراری بازداشت شد؟

یکی از بستگان غلامرضا منصوری )قاضی و بازپرس سابق( که در 
بین متهمان پروند فساد اقتصادی اکبر طبری قرار دارد ساعاتی قبل 
در اینستاگرام مدعی شد: وی در بخارست )پایتخت رومانی( توسط 
پلیس اینترپل بازداشت شده است. این در حالی است که عبدالرضا 
سلطانی )فعال رسانه ای( دیشــب در کانال تلگرام خود نوشته بود: 
»غلامرضا منصوری، بازپرس ویژه پرونده فاضل لاریجانی پیش از 
آنکه از آلمان سر در بیاورد ... در اوین بازداشت بود؛ سه موضوع مهم 
در این خصوص وجود دارد: اولا باید مشــخص شود یک محکومِ 
)متهم( قاعدتا ممنوع الخــروج چطور از امتیاز مرخصی )!( برخوردار 
می شود و پس از آن، از آلمان سر در می آورد. ثانیا آخرین اطلاعات 
ما نشــان دهنده آن است وی با انتقال میزان قابل توجهی ارز )چند 
میلیون یورو( و اخذ اقامت اسپانیا، به همراه فرزندخوانده خود در این 
کشور سکونت پیدا کرده؛ لازم است نهاد های امنیتی با کمک گرفتن 
از اینترپل، اقدام به بازگرداندن این عنصر فاسد کنند. ثالثا اینکه همه 
می دانیم امثال منصوری، اکنون کم نیستند و قاعدتا کریدور انتقال 
این عناصر به خارج کور و غیرفعال نشده است؛ بد نیست نهاد های 
نظارتی برای عدم فرار این مهره های فاسد، تمهیدات لازم را اتخاذ 

کند.« /برنا
در انتخابات 1400 اگر آقای رئیسی بیاید همه مشکلات حل 

می شود
احمدامیرآبادی فراهانی عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
در برنامه دســتخط گفت: من فکر می کنم بــرای 1400 اگر یک 
شخصیتی که بالاخره در تراز رئیس دولت جمهوری اسلامی و تراز 
انقلاب اسلامی باشد بیاید، نیرو های انقلاب دور او جمع می شوند. 
من فکر می کنم اگر آقای رئیسی بیاید همه مشکلات حل می شود.

 منبع : تابناک

 چرا برخی از بانک ها هنوز پول سهام عدالت  را واریز نکرده اند؟/ نوبخت می خواهد رئیس جمهور شود؟/ احمدی نژاد مانند 
بقیه می تواند در انتخابات ۱۴۰۰ ثبت نام کند/ قاضیِ فراری بازداشت شد؟

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رسمی . برابر رای شــماره 139960306271000500 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 
پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علیرضا نیک روش فرزند غلامحســین به شماره شناسنامه 
5230034701 صادره از درمیان در ششدانگ یک باب خانه به مساحت  151 متر مربع قسمتی از پلاک  
66  اصلی واقع در رســالت 72 پلاک66 خریداری از غلامرضا اورعی عربدخت محرز گردیده اســت. لذا 
بــه منظــور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد. م.الف209.تاریخ انتشار نوبت اول: 

1399/3/24  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/4/8
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

**************************************************
511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رسمی . برابر رای شــماره 139960306271000494 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 
پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم مریم نظری فرزند علی به شــماره شناســنامه 187 صادره 
از مشــهد در ششدانگ یک باب ساختمان  مشتمل بر مغازه به مساحت  123 متر مربع قسمتی از پلاک 
50 اصلی  واقع در آوینی34 قطعه دوم ســمت راســت خریداری ازفریدون بینش محرز گردیده است. لذا 
بــه منظــور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد. م.الف207.تاریخ انتشار نوبت اول: 

1399/3/24  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/4/8
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

**********************************************
511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رسمی . برابر رای شــماره 139960306271000483 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد 
منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای بهزاد صفری فرزند قربانعلی به شــماره شناســنامه 
0921673221 صادره از مشــهد در ششدانگ یک باب خانه به مســاحت  108/55 متر مربع قسمتی از 
پلاک  50 اصلی بخش 9  واقع در آوینی 34 جلال آبادی 1 وسط کوچه سمت راست خریداری از مالک 
رسمی فریدون بینش محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

م.الف205. تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/24 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/4/8
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

***************************************************
511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد سند رسمی . 1ـ نظر به دستور مواد 1 و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رســمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 139860306012002202 مورخ1398/11/3 
هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گناباد تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای ســید حســین نوربخش شهری فرزند ابوالحسن در ششدانگ یک باب منزل به 
مســاحت232/69 متر مربع از پلاک  شــماره 604 فرعی از 118 اصلی واقع در اراضی بهاباد بخش یک 
حوزه ثبت ملک گناباد خریداری شــده مع  الواســطه از آقای حســین افضلی مالک رسمی محرز گردیده 
اســت، لذا به موجب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی 
و مــاده 13 آئیــن نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصلــه 15 روز از طریق این روزنامه و محلی / 
کثیرالانتشــار در شهرها منتشر و در روســتاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 
دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید 
و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهــد ک در این صورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 
و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/24تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 1399/4/10
سید ضیاء الدین مهدوی شهری ـ سرپرست ثبت اسناد و املاک گناباد

***********************************************
511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رســمی . 1ـ نظر به دســتور مواد 1 و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد ســند رسمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 1398603013000490 مورخ1398/3/5 
هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گناباد تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضی  آقای حســین پور سلطانی فرزند حسن در چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک باب 
منزل به مســاحت کل 204/55 متر مربع از پلاک  شــماره 2027 فرعــی از 154 اصلی واقع در اراضی 
کاخک بخش یک حوزه ثبت ملک گناباد خریداری شــده از ورثه مرحوم عبدالرحیم فیض مالک رســمی 
محرز گردیده اســت، لذا به موجب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و 
محلی / کثیرالانتشــار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به 
آرای اعلام شــده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشــار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در 
محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. 
معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد ک در این صورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 
و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/24. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 1399/4/10
سید ضیاء الدین مهدوی شهری ـ سرپرست ثبت اسناد و املاک گناباد

*************************************
مفقودی

برگ ســبز خودرو ســواری سایپا 131 مدل 1394 به شــماره پلاک 927 ص 91 ایران 32 شماره موتور  
5494995 شــماره شاســی NAS412100F3383107 به نام علی محمد رحمت پور مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط میباشد.

511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رســمی . 1ـ نظر به دســتور مواد 1 و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد ســند رســمی مصــوب 1390/9/20 و برابــر رای شــماره 139960306013000146 مورخ 
1399/2/24هیــات اول موضــوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حــوزه ثبت ملک گناباد 
تصرفــات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم زهره ســببی فرزند احمد در ششــدانگ یک باب منزل به 
مســاحت کل 108/74 متر مربع در قســمتی از از پلاک3995 فرعی خریداری شده مع الواسطه از محمد 
رضا تقوی ) از ســهام مجهول به مســاحت 62/50 مترمربع( و تمامت پلاک 4670 فرعی خریداری شده 
مع الواســطه  از علی پور علی و فاطمه ســالاری ) از سهام مجهول به مساحت 46/24 متر مربع ( از یک 
اصلی واقع در اراضی علی آباد بخش یک حوزه ثبت ملک گناباد خریداری شــده از مالکان رســمی محرز 
گردیده اســت، لذا به موجب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی 
/ کثیرالانتشــار در شهرها منتشر و در روســتاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 
دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید 
و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهــد ک در این صورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 
و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/24. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 1399/4/8
سید ضیاء الدین مهدوی شهری ـ سرپرست ثبت اسناد و املاک گناباد

*********************************************
511/7هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )1403(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی مصوب 1390/09/20 و برابر رای شــماره 139960306005001403  مورخ 99/03/18  هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای رضا 
غلیچی  فرزند حسین  نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان  به مساحت 210  مترمربع از پلاک شماره 35 
فرعی از 233 اصلی واقع در اراضی سیان    بخش 2   حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی 
آقای محمد علی زارعی  محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمانهای فاقد سند رســمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از 
طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را 
به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت 
و در صورتــی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه 
عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع 
از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 99/03/24 تاریخ انتشار نوبت دوم 99/04/08   

علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور
*********************************************

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری سایپا مدل 1390 به شماره پلاک 927 ص 58 ایران 32 شماره موتور  4291894 
شــماره شاســی S1412290015793 به نام علی محمد حکیمی عمرآباد مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط میباشد.
مفقودی

مجوز حمل ســلاح شکاری ساچمه زنی مدل نخجیر2 به شماره سریال کارت 1815186 و شماره شناسه 
021316034541 مربوط به غلامرضا عمرانی فرزند محمد یوســف مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

میباشد.


